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در ادامه تغییر در مدارک احراز هویت، 
شرط مهر زدن بر شناسنامه هم پس از  45 سال حذف شد

تسهیلات در فرآیند 
انتخابات! فنی 

جمعه، 11 اسفند، دو انتخابات مجلس شورای 
اســامی و انتخابات مجلس خبرگان به صورت 
همزمان در سراسر کشور برگزار خواهد شد. اما این 
دو انتخابات تفاوت های ماهوی بسیار با دوره های 
قبلی خود دارد. بر اســاس اعام وزارت کشور، نه 
به شناســنامه های رای دهندگان مُهر شــرکت 
در انتخابات زده می شــود و نه اساسا نیاز هست 
رای دهنده شناســنامه برای اخذ رای ارائه دهد. 
تنها کارت ملی، پاسپورت، کارت پایان خدمت یا 
گواهی نامه برای این منظور کافی است. تسهیل 
در انتخابات در حالی اســت که کمتر از یک هفته 
به انتخابات مجلس باقی مانده و هنوز بســیاری 
از شهروندان نه شــور و هیجان و حرف و حدیثی 

در خصوص شرکت در انتخابات نشان می دهند 
و نه اساســا اطاعی از چند و چــون وکاندیداها 
دارند. به طوری که انگار این انتخابات قرار اســت 
در کشــور همســایه و بدون اثری بر زندگی آنها 
برگزار شــود. همه اینها البته دلیل آن نیست که 
انتخابات بدون حاشیه بماند و حرف و حدیث هایی 
درخصوص نحوه برگزاری آن در میان نباشد. در 
حالی برگزارکنندگان سخن از تسهیل برگزاری 
انتخابات به میان می آورند که بســیاری آن را در 
شرایط فعلی کشور، با شائبه مهندسی انتخابات 
نگران کننده می دانند. آنها این ســوال را مطرح 
می کنند که بدون مُهر زدن شناسنامه تنها راهی 
که امکان دارد یک نفر نتواند دو یا چندبار رای دهد...

چرتکه 3

تکذیب حذف 
یک عکس  حذف شده 
از لیست جبهه انقلاب! 
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چرتکه 3

   دکتر مسعود نیلی در سخنانی تأمل برانگیز گفت: وقتی چشم هایم را باز 
 می کنم و به اطرافم  می نگرم، ســیل غم ها به قلبم هجوم  می آورد. آخر چطور 
ممکن اســت کشــوری تا این اندازه ثروتمند،  این گونه فقیر باشــد؟ آیا این 
باورکردنی است که کشــوری با رتبه دوم گاز و رتبه چهارم در نفت،  نه تنها در 
تامین انرژی جهانی جایگاهی نداشته باشد بلکه حتی در تامین انرژی مورد نیاز 
خود نیز دچار استیصال باشد؟ چطور  می توان پذیرفت که برای کشوری با این 
حجم عظیم از منابع، دولتی با کسری بودجه مزمن و رو به افزایش، ارایه دهنده 
خدماتی با کیفیت نازل باشد؟ تعداد قابل توجهی از کشورهای جهان که فاقد 
هرگونه منابع طبیعی خدادادی بوده اند چگونه توانسته اند تورم های پایدار زیر 
۵ درصد و نرخ های بیکاری زیر ۵ درصد و رشد های اقتصادی بیش از ۵ درصد 

داشته باشند؟
  به گزارش عصر ایــران، این اقتصاددان 
برجسته ایرانی و برگزیده هشتمین جشنواره 
کارآفرینــی امین الضرب در تهــران افزود:  
دولت ما  می توانست بدون آنکه در تنگنای 
کسری بودجه مزمن باشد، با بودجه سالانه 
در حدود ۲۵۰ میلیارد دلار، خدمات عمومی 
را با کیفیت ممتاز ارایه کند،  کارشناسانی با 
توان را به استخدام درآورد، سالانه بیش از ۶۰ 
میلیارد دلار در زیرساخت ها سرمایه گذاری 

کند. آموزش و بهداشت را با کیفیتی قابل قبول در اقصا نقاط کشور عرضه کند. 
حمل و نقل عمومی را توسعه مکفی دهد به گونه ای که جابه جایی بار و مسافر با 
قیمت های واقعی انرژی به راحتی انجام شود. دولت  می توانست منابع کافی را 
برای حفاظت از ظرفیت های زیست محیطی مانند دریاچه ارومیه عزیز از یک 
طرف و میراث فرهنگی و تاریخی از طرف دیگر،  اختصاص دهد. به این فهرست 
رویایی  می توان همچنان افزود و تصورات ذهنی را متعاقب آن به حرکت درآورد. 

اما واقعاً چه شده است که این گونه نیستیم؟
این اقتصاددان ادامه داد: چرا ما هنوز درگیر بحث های تمام نشدنی از قبیل 
اینکه عدالت اجتماعی بهتر است یا رشد اقتصادی-حال آنکه ما خود به هیچ یک 
دســت نیافته ایم- یا اینکه علم اقتصاد علم است یا شــبه علم هستیم؟ چرا 
درحالی که بانک های ما با نرخ های سود در دامنه ۳۰ درصد فعالیت  می کنند، 
بانک های کشورهای دیگر را که با هزینه ناچیز فعالیت های اقتصادی را تامین 
مالی  می کنند مورد نکوهش قرار  می دهیم که ربوی هستند! درحالی که کالاهای 

مصرفی و بعضاً واسطه ای صنعتی مورد نیاز کشور از طریق مسیرهای کوهستانی 
و به طرزی عجیب و غیرانسانی وارد کشور  می شود،  چرا حاضر به پذیرش یک 

تجارت کم هزینه متعارف نیستیم.
   نیلی با ذکر چند ســوال کلیدی نظیر »به راســتی آیا پاسخی در خور، به 
این سوالات وجود ندارد؟ آیا ســر برآوردن این همه مساله از درون یک کشور، 
نبود آگاهی نسبت به چرایی بروز این مشــکات و عدم توان ارایه راه حل برای 
آنهاست؟«، تصریح کرد: در حالی که منابع آبی کشور به سرعت در حال اتمام 
است،  تولید انرژی کشور هیچ تناسبی با مصرف به شدت رو به افزایش آن ندارد 
و ما را به سرعت به بروز بحران انرژی نزدیک  می کند، بودجه دولت به رغم ارایه 
حداقل خدمات، و میزان نازل سرمایه گذاری، با کسری نگران کننده روبه رو است، 
صندوق های بازنشستگی ورشکسته هستند،  
بانک ها درگیر مشکات عمیق ناترازی و عدم 
کفایت سرمایه هستند، نظام ارزی کشور به 
شدت فسادآفرین اســت، دریغ از یک سوال 

مسئولانه که چرا این گونه شده ایم؟
  وی تصریح کرد: وقتی ســال 1۳۹۶ نام 
این مشکات را ابرچالش گذاشتم هدفم آن 
بود که عظمت مشکات و کفایت آنها را برای 
مرگ تدریجی یک کشور که مادر عزیز همه 
ما محسوب  می شود گوشــزد کنم. از آن روز 
تاکنون، هر یک روز و یک ساعتی که گذشــته، به زمان مرگ این مادر مهربان 
نزدیکتر شده ایم. در این فاصله و در سال های آتی، در مسیر این مرگ تدریجی،  
سیاستمداران ما چه جشن ها و شادمانی ها که در کنار این بیمار درحال احتضار 
برگزار نکنند و چه صدآفرین ها که به موفقیت های خود نگویند و از همه بدتر دو 
گروهی هستند که یک گروه به غارت منابع باقی مانده مشغول است و دیگری 
با جهل و تعصب، مســیر رو به مرگ را تســریع  می کند. بدترین نوع شکست 

حکمرانی، شکست در تشخیص موقعیت است.
   نیلی در بخش دیگری از این ســخنرانی تصریح کــرد: بخش خصوصی،  
دانشگاهیان و کارشناسان مستقل، باید بجد به مرگ تدریجی این مادر بیندیشند 
و برای آن کاری کنند. یک یک ما برای اهمال و بی مسئولیتی احتمالی در قبال این 
فردای نگران کننده، مورد سوال آیندگانی قرار خواهیم گرفت که اکنون هیچ توان 
و اختیاری در ساختن فردای خود ندارند. ما البته چاره ای جز تاش برای ساختن 

آینده نداریم. فردا همانی خواهد بود که خودمان  می سازیم.

نایب رئیس انجمن مدیریت کیفیت 
ایــران، زیرمجموعــه ســازمان ملی 
اســتاندارد، از لغو عضویت مرکز ملی 
تایید صاحیت ایــران )NACI( در 
 )IAF(انجمن بین المللی اعتباربخشی
به دلیل پرداخت نکردن حق عضویت 

خبر داد. 
فرشــید شــکرخدایی، گفت: در 
پی امتناع ســازمان ملی اســتاندارد 
از پرداخــت حــق عضویت ایــران، 

گواهی نامه هایی که مرکز ملی تایید صاحیت صادر کرده 
بود نیز از اعتبار ساقط شدند و عضویت ایران از ۲۵ بهمن ماه 

امسال در انجمن بین المللی اعتباربخشی لغو شد.
وی درباره اهمیت عضویت ایــران در این انجمن گفت 
که پس از ایجاد امتیاز تایید صاحیت در ایران، بســیاری 
از آزمایشگاه ها و سیســتم های مدیریت، گواهی نامه های 
معتبر خود را از این مرکز دریافت می کردند و دیگر نیازی 
نبود که برای گرفتن گواهی نامه به موسسه های خارجی 

مراجعه کنند.
بر مبنای سخنان نایب رئیس انجمن مدیریت کیفیت 
ایران، عضویت ایران در این مجمع پس از حدود 1۲ سال 
پیگیری به دســت آمده بود و با خودداری ســازمان ملی 

استاندارد از پرداخت حق عضویت لغو شد.

داده های موجود در وب سایت رسمی انجمن بین المللی 
اعتباربخشی نیز آشکار می کند که عضویت ایران به دلیل 
پرداخت نشدن حق عضویت در این انجمن لغو شده است. با 
این حال، نهادهای دولتی روایت دیگری از این ماجرا دارند.

ســازمان ملی اســتاندارد، روز شــنبه ۲۸ بهمن در 
اطاعیه ای اعام کرده بود که »انجمن بین المللی نهادهای 
تایید صاحیت از حدود چهار سال پیش، با وجود مکاتبات 
مکرر از صدور حق عضویت ایران به بهانه تحریم ها امتناع 

می کند«.
در این اطاعیه که سایت اطاع رسانی دولت آن را با تیتر 
»مراودات ناسالم در نهادهای بین المللی تایید صاحیت 
علیه سازمان استاندارد« منتشــر کرد آمده بود که به رغم 
»پیگیری های مکــرر جهت صدور صورت حســاب حق 
عضویت، در نهایت رئیس مجمع اعــام کرده که به دلیل 

تحریم های آمریکا قادر به صدور صورت  حساب نیست«.
سایت اقتصادی اکو ایران به نقل از شکرخدایی نوشت 
که اکنون با لغــو عضویت ایران، حتی اگــر حق عضویت 

پرداخت شــود باز هم گواهی نامه های 
صادرشده اعتبار ندارند و باید دوباره به 

تایید نهادهای تایید صاحیت برسند.
مرکز ملی تاییــد صاحیت ایران، 
وظیفه تضمین کیفیت و استاندارد در 
ســازمان ها، و حمایت از صاحیت ها و 
مهارت های تخصصی را برعهده دارد؛ 
به این معنا که فعالیت سازمان ها و افراد 
متخصص را مطابق با اســتانداردهای 

بین المللی بررسی می کند.

خبرگزارش
دکترمسعودنیلیدرسخنانیتأملبرانگیز:

چطور کشوری تا این اندازه ثروتمند،  این گونه فقیر شد؟
عضویت ایران در انجمن بین المللی اعتباربخشی لغو شد

خروجارمنستانازپیمانامنیتجمعیبافروش
تسلیحاتفرانسویبهایروانهمزمانشد؛

دو شوک به روسیه 
با یک هدف! 

رفتار ضد فرهنگی دو طلبه 
جوان در »جشن تکلیف« 

دختران دانش آموز

قیمتحوالهخودرویجانبازانرکوردزد:

8  میلیارد برای دریافت بنز! 

وضعیتنامساعدمردماناستانهایمرزی
درپوششبیمهتامیناجتماعی

محروم ها بی پناه ترند 

مهاجریدرنامهایبهنمایندهرهبریدردانشگاهها

شما از اخراج این همه استاد 
خبر دارید و سکوت می کنید؟ 

 شهرداری نصیر شهر در نظر دارد به استناد مجوز شورای 
اسلامی نصیر شهر واگذاری بهره برداری از استخر سرپوشیده 
شهدای گمنام نصیر شهر را به صورت استیجاری و بر اساس 
به  عمومی  مزایده  برگزاری  طریق  از  کارشناسی  پایه  قیمت 
بخش خصوصی واگذار نماید. لذا از کلیه متقاضیان واجد شرایط 
دعوت به عمل می آید تا ساعت 12 روز شنبه 1402/12/05 
 با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس
تهیه  و  جزئیات  مشاهده  به  نسبت   www.setadiran.ir 
اسناد مزایده عمومی و حداکثر تا ساعت 12 روز سه شنبه مورخ 
1402/11/15 نسبت به ثبت پیشنهادهای خود اقدام نمایند. ضمناً 

هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
شهرداری در رد یا قبول هر یک ا از پیشنهادها مختار است.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 29/ 11/ 1402
تاریخ انتشار نوبت دوم : 05/ 12/ 1402

شهردار نصیرشهر _ فرشاد شهسواری 

آگهی نوبت دوم
تجدید مزایده عمومی

با ايلنا همراه شويد
خبرگزاري کار ایران »ایلنا«

یکپژوهشگراقتصادیبااشارهبهسیاستهایانقباضیدولتبرایکاهشتورم

دولت نر خ سو د ۳۰ د ر صد را 
به جا معه تحمیل کر د



ابطحی:
ردصلاحیت روحانی در چارچوب 

مسائل مربوط به جانشینی بود
عضو مجمع روحانیون مبارز در تحلیل ردصلاحیت حسن 
روحانی در انتخابات مجلس خبرگان رهبری، گفت: من هم 
ردصلاحیت آقای روحانی را سیاســی می دانم. در حقیقت 
برای حضور نداشتن او مدیریتی شکل گرفت. چون با برنامه ای 
متفاوت آماده حضور بود و شــاید قوی ترین مهره ای بود که 
می توانستند او را بیشتر در چارچوب مسائل جانشینی بدانند. 
گفت وگوی سیدمحمدعلی ابطحی با ایلنا، درحالی است که  
پایگاه اطلاع رسانی حسن روحانی اعلام کرد به رغم بی پاسخ 
ماندن دو نامه  قبلی، سومین نامه او به شورای نگهبان برای اعلام 

دلایل ردصلاحیت در انتخابات ارسال شد ه است.
    

آمریکا: 
طی روز های آینده تحریم ها 

علیه تهران را تشدید خواهیم کرد
سخنگوی شورای امنیت کاخ سفید با اشاره به گزارش 
رویترز درخصوص ارسال موشک بالستیک ایران به روسیه، 
مدعی شد: در صورت تایید تهران با واکنش »سریع و شدید« 
جامعه بین المللی مواجه خواهد شــد و تحریم های ایران را 
تشــدید خواهیم کرد. به گزارش جماران؛ جان کربی،  در 
نشستی مجازی با خبرنگاران ضمن اینکه واشنگتن هنوز 
نمی تواند این موضوع را تایید کند، گفت: »ایرانی ها در این 
گزارش مطبوعاتی آشکارا می گویند که قصد دارند موشک 
بالستیک به روسیه بفرستند و ما هیچ دلیلی نداریم که فکر 

کنیم چنین کاری را نخواهند کرد.«
    

تکذیب حذف یک عکس 
حذف شده از لیست جبهه انقلاب!

در حالی که انتشار فهرســت انتخاباتی ائتلاف فراگیر 
نیروهای مردمی جبهه انقــلاب، بدون عکس امام خمینی 
واکنش هایی به دنبال داشت؛ حسین بحرالعلوم، سخنگوی 
این جبهه با بیان اینکه در پوســتر اصلی ائتلاف، عکس امام 
خمینی رحمه الله علیه وجود دارد؛ گفت: این گونه خبرسازی 
و شایعه پراکنی ها کار معاندین و ضدانقلاب داخلی و خارجی 
است. در ادامه حاشیه های این لیست، دفتر آیت الله آقامجتبی 
تهرانی با انتشار اطلاعیه ای این اقدام را تقبیح کرد و خواستار 
اصلاح فوری آن شد. همچنین این دفتر، حذف عکس امام 
خمینی را سوال برانگیز توصیف کرد. رحمت الله بیگدلی، 
روحانی اصلاح طلب، نیز در واکنش به انتشار این لیست در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »نامحرمان حامی رئیسی 
موسوم به جبهه انقلابی در تبلیغات انتخاباتی خود از انقلاب 

بدون خمینی رونمایی کردند!«
    

گفت وگوی تلفنی وزرای خارجه 
ایران و پاکستان

بعد از ظهر دیروز حســین امیرعبداللهیــان و »جلیل 
عباس جیلانی« وزیر خارجه پاکستان با یکدیگر به صورت 
تلفنی رایزنی و گفت وگو کردند. به گزارش ایســنا، حسین 
امیرعبداللهیان در این گفت وگوی تلفنی بر اهمیت ارتباط 
بین دستگاه های مسئول در هر دو کشــور برای پیگیری و 
اجرای توافقات به عمل آمده تاکید کرد. وزیر خارجه پاکستان 
نیز جایگاه ایران را در سیاست خارجی پاکستان جایگاهی بالا 

و فراتر از تحولات داخلی این کشور دانست.
    

نامه  فاطمه محمدبیگی نماینده قزوین به فرماندار:
 هرکس در برگه  رأی نوشت 

»خانم دکتر«، منظورش من هستم
فاطمه  محمدبیگی، نماینده  قزوین نامزد انتخابات در 
قزوین، نامه ای عجیب به فرمانداری نوشت. به گزارش دیده بان 
ایران؛ در این نامه آمده است: »هر کس در برگه ی رأی نوشت 

»خانم دکتر«، منظورش من هستم.
    

روایت پر»افسوس« نماینده مجلس از 
اقدامات دولت رئیسی در آستانه انتخابات 
نماینده مرودشت در مجلس از اقدامات دولت سیزدهم در 
آستانه انتخابات اسفندماه انتقاد کرد.  جلال رشیدی کوچی در 
شبکه ایکس نوشت: »مهم ترین اقدامات دولت آقای رئیسی 
در دو ماه منتهی به انتخابات؛ عبارتند از: ۱- افزایش ناگهانی 
قیمت گازمایع۲- افزایش ناگهانی قیمت اینترنت۳- کاهش 
ناگهانی سهمیه سوخت بنزین۴- عدم کنترل قیمت دلار۵- 
عدم مدیریت بازار و افزایش قیمت ها به ویژه در اقلام ضروری و 

۶- جرم انگاری استفاده از فیلترشکن! افسوس.«
    

متکی:
عملکرد مجلس یازدهم قابل دفاع نیست

سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان گفت: مجلس یازدهم 
ضمن اینکه از مواضع سیاسی انقلابی برخوردار بود و بسیاری از 
نمایندگان کنونی مجلس را انقلابی می دانم، اما عملکردش 
قابل دفاع نیست. منوچهر متکی در گفت وگو با ایلنا، افزود: 
معتقدیم مجلس یازدهم در ارجاعات و ناکارآمدی های حوزه 
اجرایی کشور، نتوانست به رسالت واقعی خود عمل کند. اینکه 
۵ وزیر بعد از انتخاب شان با فاصله های کوتاهی برکنار می شوند، 
نشان دهنده این است که نمایندگان در وظیفه مهمشان که 

انتخاب وزرا و رأی اعتماد به آنان است، موفق عمل نکردند.
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سخنگوی حزب اعتدال و توسعه درباره تحلیل 
خــود از رای اعتراضی، گفت:   مــن خیلی معنای 
رأی اعتراضی را نســبت به بحــث انتخابات، آن 
هم انتخابات مجلس شــورای اســلامی معمول 
 نمی دانم و خیلی نمی شود معنای درستی برای آن 

در نظر بگیریم. 
جواد هروی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، افزود: 
موضعی که ما در حزب اعتدال و توســعه در میان 
همه اعضا و هواخواهان خودمان مطرح کردیم، این 
است که ما به مشارکت مدنی باور داریم. اگرچه در 
هیأت های نظارت رقابت حداکثری حاصل نشد، 

اما همچنان به مشارکت حداکثری اعتقاد داریم.
وی در پاسخ به این ســوال چندی پیش آقای 
روحانی موضوع رای اعتراضــی را مطرح کردند، 
روزهای گذشته هم بیانیه ای از سوی فعالان سیاسی 
و رسانه ای مبنی بر روزنه گشایی مطرح شد تحلیل 
شما از موضوع رای اعتراضی چیست، گفت:  ما در 
مباحث سیاسی دو دیدگاه نسبت به تعارضات یا 
نگرش های سیاسی که در مواضع احزاب مختلف 
دیده می شود، داریم. یک، دیدگاه مدنی است که 
مبتنی بر مشارکت مدنی است. در موضوع مشارکت 
مدنی، بحث انتخابات یک ضرورت و الزام اســت و 

به همین خاطر صندوق رأی بسیار نقش آفرینی 
می کند. دسته دوم کسانی هستند که به مشارکت 
مدنی اعتقاد نداشته و معتقدند می شود از جهت 
نافرمانی مدنی، اعتراضات خیابانی یا مواردی از این 
دست اعلام اعتراض کرد. موضعی که ما در حزب 
اعتدال و توســعه در میان همه اعضا و هواخواهان 
خودمان مطرح کردیم، این است که ما به مشارکت 
مدنی باور داریم. اگرچه در هیأت های نظارت رقابت 
حداکثری حاصل نشد، اما همچنان به مشارکت 

حداکثری اعتقاد داریم.
وی افزود: پرداختن به این مساله در رسانه ها یا 
افواه مختلف یا در سخن برخی از بزرگان، ممکن 
است تعابیر شخصی یا فردی باشد اما در یک کلام 
همه آنها به منزله حضور در انتخابات یعنی تعبیر 
مشارکت مدنی در انتخابات است. موضوعی که ما 
در حزب اعتدال و توسعه به آن اعتقاد داریم ایجاد 
مشارکت مدنی، ایجاد شــور در بین مردم و ارائه 
کاندیداهایی اســت که مدنظر مردم قرار بگیرند، 
تا مشارکت را شعله ور و پرشــورتر کند تا مردم به 
آنها رأی بدهند. اعتقاد داریم که یکی از مهمترین 
وظایف احزاب، انتخابات و شور انتخاباتی است که 
حاصل می شود. همه اینها به رغم این است که شاید 

ما نســبت به روند صلاحیت ها معترض هستیم، 
 اما به منزله این نیســت که به مشــارکت مدنی 

معتقد نباشیم.
هروی در پاسخ به این سوال با توجه به وضعیتی 
که امروز در جامعه ایران حاکم شده فکر می کنید 
آیا رای اعتراضی نتیجه بخش بوده و کارکر مثبتی 
داشته باشد، گفت: هرکسی که واجد شرایط است 
و پای صندوق می رود رأیــی دارد که این تعبیر به 
رأی خاکستری، رأی مثبت، رأی منفی، اعتراضی و 
موافق است. اینها تعابیری است که معمولا در فضای 
رسانه ای انجام می شود. اما فارغ از اینها آن چیزی که 
در افواه عمومی به آن پرداخته می شود این موارد 
نیست. یعنی مردم در قبال شرایطی که برایشان 

فراهم می شود، کنش ها و واکنش هایی که احزاب 
نسبت به تحولات سیاسی انجام می دهند، قضاوت 
می کنند، رأی می دهند و حضور پیدا می کنند. به 
همین خاطر من خیلی معنای رأی اعتراضی را در 
این قالب نسبت به بحث انتخابات، آن هم انتخابات 
مجلس شورای اسلامی معمول نمی دانم و خیلی 
نمی شود معنای درستی برای آن در نظر بگیریم. جز 
آنکه احساس کنیم در بحث مشارکت های مدنی 
اصول، معنا و مفاهیم مختلف برای نحوه این موضوع 
و نحوه رأی انداختن در صندوق است که تعابیری 
بوده که در فضاهای سیاسی بر اساس مذاق گروه ها، 

احزاب و اقلیت های حاکم ممکن است معنا شود.
وی در پاسخ به این سوال که جبهه اصلاحات در 
بیانیه اخیر خود سند راهبردی انتخابات را مشخص 
و اعلام کرد در انتخابات لیست ندارد اما این به معنای 
قهر با صندوق رای نیســت، تحلیل شما چیست، 
گفت:  آنچه در جبهه اصلاحات مطرح می شــود 
طبیعتا باید از زبان سخنگوی جبهه اصلاحات بیان 
شــود. اما از آن جهت که حزب اعتدال و توسعه در 
ائتلاف با برخی از جریانــات و احزاب اصلاح طلب 
قرار دارد، معنا و مفهوم متفاوتی در نظر گرفته است.

وی افزود: ما اگر به سمت یک ائتلاف سیاسی 
در جهت تکمیل لیست های انتخاباتی خودمان با 
احزاب اصلاح طلب حرکت می کنیم، نشان دهنده 
این است که احزابی که حاضرند در بحث مشارکت 
مدنی مدخلیت داشــته باشــند را طرف حساب 
خودمان در بحث ائتلاف قرار دادیم. حزب اعتدال 
و توسعه چه از جانب اعتدال گرایان اصولگرا یا چه 
از جانب اعتدال گرایان اصلاح طلب دست یاری و 
مساعدت به سمت همه گروه هایی که شایستگی 
این را دارند تا در این ائتلاف شــرکت کنند، دراز 
کرده است. اما این به منزله این نیست که در بحث 
مجادلات داخلی اصلاح طلبــان، روند تفکرات یا 
نحوه مواضع جبهه اصلاحــات هم نقش داریم. ما 
عملا با احزابی از جبهه اصلاحات که به مشارکت 
مدنی اذعان داشته و کاندیدا دارند و حتی افرادی را 
برای لیست در تهران و شهرستان ها معرفی کردند 

مذاکره و رایزنی می کنیم.
هروی در پاسخ به این سوال که حزب اعتدال و 
توسعه با کدام احزاب سیاسی عضو جبهه اصلاحات 
درباره انتخابات مجلس شــورای اسلامی در حال 
گفت وگو و رایزنی است و آیا امکان ارائه لیست در 
تهران وجود دارد، گفت: ما با احــزاب کارگزاران، 

اعتماد ملی، حزب نــدای ایرانیان، خانه کارگر که 
افرادی را به عنــوان کاندیدا دارند که می توانند در 
تهران و شهرستان ها کاندید شــوند، مذاکرات و 
رایزنی هایی را داشتیم و داریم. در حال حاضر هم 
جلسات فشرده ای را جهت تکمیل لیست در تهران 
و استان ها در پیش گرفتیم. امیدواریم در روزهای 
آینده بتوانیم از یک ائتلاف اعتدالگرایانه با حضور این 
احزاب و اصولگرایان اعتدالی که بیشتر نمایندگان 
ادوار در مجلس شــورای اسلامی هستند، کمک 
بگیریم تا بتوانیم در تهران و استان های مختلف به 
یک لیست واحد و ائتلافی در کشور برسیم. البته این 
موضوع به نتایج مثبتی که حاصل از رایزنی با این 

احزاب است، بستگی دارد. 

قطعا   در  تهران  لیست   خواهیم   داشت
وی در پاسخ به این سوال آیا قطعا در تهران لیست 
خواهید داشــت، گفت: ما قطعا لیستی خواهیم 
داشت که می تواند مبتنی بر ائتلاف با گروه های دیگر 
اعتدالگرا یا مبتنی بر کاندیداهایی باشد که از جانب 
حزب اعتدال و توسعه اعلام شود. اما لیستی که ارائه 

خواهد شد، لیست ۳۰ نفره خواهد بود.
سخنگوی حزب اعتدال و توسعه در پاسخ به این 
سوال که آیا آماری در زمینه تایید صلاحیت شدگان 
وجود دارد، گفت: با توجه به اینکه برخی از داوطلبین 
حوزه انتخابیه خودشان را از استان ها به تهران تغییر 
می دهند، می توانیم این نقیصه را در لیست تهران 
جبران کنیم. برخی از دوستان از تهران به سمت 
اســتان ها تغییر حوزه انتخابیه دادند  اما آنچه که 
مصلحت حزب اعتدال و توســعه است، براساس 
تصمیمی که در شــورای مرکزی و دفتر سیاسی 
حزب اتخاذ شده امیدواریم بتوانیم حداکثر استفاده 
را از پایگاه های سیاســی تهران و استان ها داشته 
باشیم. لذا تغییراتی که در ماهیت حوزه های انتخابیه 
صورت می گیرد براساس مصالحی است که حزب 

تعیین می کند.
وی افزود: ما در لیست هایی که تعبیه کردیم، 
ســعی کردیم علاوه بر رایزنی هایی که با احزاب 
سیاسی داریم، نسبت به جنسیت و حضور پررنگ 
زنان هم توجه خاص کنیم. به همین جهت سعی 
کردیم در تهران و اســتان ها، ظرفیت های لازم را 
برای انتخاب شایستگان از میان مردان و زنان در نظر 
بگیریم و مطالبات نیمی از جمعیت کشور که همان 

زنان باشند را مدنظر قرار داده باشیم.
هروی در پاسخ به این سوال که آیا حزب اعتدال 
توســعه برای انتخابات مجلس خبرگان رهبری 
گزینه یا لیستی را مد نظر خود قرار داده است، گفت: 
در حال حاضر نســبت به لیست مجلس خبرگان 
در حال رایزنی و تنظیم کردن آن نیستیم. چنین 

لیستی هنوز مدنظر حزب قرار نگرفته است. 

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه:

رایاعتراضیدرانتخاباتمجلسرامعمولنمیدانم
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روی موج کوتاه

یادداشت

در طول تاریخ جمهوري اسلامي ایران، همیشه انتخابات مهم ترین نماد دموکراسي 
بوده است. در روزهاي انتخاباتي، بازار گفت وگو و انتقاد از حکومت و حاکمان گرم تر از 
همیشه مي شود و دقیقا به همین خاطر است که در بسیاري از موارد، نتیجه انتخابات، 
سیاسیون و ناظران دروني و بیروني را شگفت زده و غافلگیر کرده است. اکنون که چند 
روزي بیشتر به انتخابات مجلس شوراي اسلامي نمانده است، معتقدم نیروهاي معتدل 
سیاسي به سه دلیل باید در این انتخابات مشارکت فعال داشته باشند:  ۱- در این دوران، 

اکثریت مردم ایران از تورم و گراني رنج مي برند. بدون تردید، این وضعیت که روزبه روز 
بدتر هم مي شود، به ضرس قاطع مي توان گفت که نتیجه برنامه ها و تصمیم گیري هاي 
معیوب در سیاست خارجي و داخلي است. در این روزگار وانفسا که نرخ تورم به  طور مرتب 
افزایش مي یابد و مردم و به خصوص اقشاري مانند کارگران و کارمندان بیش از پیش فقیر 
شده اند، منصفانه نیست مردم را تنها بگذاریم و براي رهایي آنها از این بحران ها تلاشي 
انجام ندهیم. فعالیت و فعال سیاسي در اینجا معنا و مفهوم پیدا مي کند. در حوزه سیاست 
خارجي نیز وضعیتي بحراني را پشت سر مي گذاریم و دستگاه سیاست خارجي ناتوان تر از 
همیشه هستند و از تمامي ظرفیت هاي دستگاه دیپلماسي کشور براي حل بحران هاي 
داخلي و خارجي استفاده نمي شود.  اگر مجلسي کارآمد و نمایندگاني توانمند داشتیم 
با قانونگذاري و نظارت که از وظایف اصلي آنهاست مي توانستند بخشي از بحران ها را 
کنترل کنند و نگذارند مردم بیش از این تحت فشار قرار گیرند. وظیفه ماست که در 
این اوضاع بحراني مردم را تنها نگذاریم و تا آنجا که در توان داریم براي دفاع از ارزش ها 
و خواسته هاي آنها مبارزه و کوشش داشته باشیم.  ۲- دلیل دوم آن است که انتخابات 
کم هزینه ترین روش براي نظارت بر بخشي از حاکمیت است. در سالیاني نه چندان دور، 
»سیدمحمد خاتمي« با اشاره به شعري از اقبال لاهوري به انتخابات وارد شد. آن شعر 
پرمعنا که هواداران ایشان را به وجد آورد به »هزاران باده ناخورده اي که در رگ تاك« 
است، اشاره داشت. علي رغم تمام مشکلات و موانعي که بر سر راه مشارکت مردم در 
انتخابات وجود دارد اما هنوز انتخابات داراي ظرفیت هایي است که فعالان سیاسي نباید 
از آنها چشم پوشي کنند. اقتدارگرایان و کساني که حضور و مشارکت مردم را برنمي تابند، 
آرزوي نهایي آنها قهر انتخابات و ناامیدي مردم از مشارکت انتخاباتي است. اما انتخابات 
که در قانون اساسي نیز تاکید ویژه اي بر آن رفته است، هنوز کار مغان به پایان نرسیده 

است و باده هاي ناخورده اي در رگ هاي خود دارد که باید از آنها بهره  جست. تضعیف 
انتخابات به معني افزایش هزینه فعالیت سیاسي براي مردم است و این به هیچ وجه با 
مشي اصلاحي و اعتدالي همخواني و سازگاري ندارد. اگر از ظرفیت انتخابات استفاده 
نشــود، دیگر نمي توان ادعا کرد که بابت بالا رفتن هزینه هاي فعالیت سیاسي نگران 
هستیم. هنر فعالیت سیاسي و سیاستمدار در چنین مواقعي خود را نشان مي دهد و به 
همگان ثابت مي کند که کار مغان به پایان نرسیده است. بي مهري نسبت به انتخابات 
بیش از هر چیز این معني از آن برداشت مي شود که نقش عامل هزینه-فایده از معادلات 
سیاسي رخت بربسته است و براي هزینه هاي سنگیني که بر مردم مي شود، نگراني 
وجود ندارد.  ۳- اگر کساني از بي فایده بودن و عدم تاثیرگذاري انتخابات حرف مي زنند، 
نگراني و ادعاي آنها قابل درك است اما مگر ما باید همیشه یک رفتار سیاسي داشته 
باشیم؟ به جاي آنکه از انتخابات گذر کنیم و به روش ها و رفتارهاي دیگر رو بیاوریم، 
باید به روش هاي ترکیبي فکر کنیم. تعدد روش ها هم کارآمدتر است و هم حمایت هاي 
مردمي را در پي دارد.  شاید یکي از مهم ترین انتقاداتي که در گذشته مطرح مي شد این 
بود که فقط چشم امید را به انتخابات و روزهاي تبلیغاتي دارند. این انتقاد تا حد زیادي 
درست است اما راه چاره این نیست که از انتخابات عبور شود، بلکه بهتر است علاوه بر 
انتخابات به روش هاي دیگر نیز فکر کنیم تا اقتدارگرایان را به انفعال واداریم و راه هاي 
بسته را براي اجرا و تحقق برنامه هاي مان هموار نماییم.  انتخابات نقطه قوت نیروهاي 
معتدل جامعه و نقطه ضعف تمامیت خواهان است، اگر این سنگر به آنها واگذار شود، پس 
گرفتن آن در آینده بسیار سخت است. به جاي واگذاري این سنگر، مي توان به سنگرها 
و روش هاي دیگر روي آورد و به جاي انفعال باید به فعالیت بپردازیم تا ابتکار عمل را در 

میدان سیاست دراختیار داشته باشیم.

چراغ انتخابات روشن باشد بهتر است
بي نظیر جلالي

سخنگوی جبهه اصلاحات گفت: ما هیچ تقابلی با دوستانی 
بیانیه روزنه را امضا کردند، نداریم و هیچ واکنشی نشان نخواهیم 
دادیم. این دوستان اعلام کردند این بیانیه انتخاباتی نیست. 

جواد امام در گفت وگو بــا ایلنا، در مورد بیانیه  
روزنه گشایی که تعدادی از امضاکنندگان از 
اعضای جبهه اصلاحات بودند، افزود: تعدادی از 
دوستان اصلاح طلب که عضو جبهه اصلاحات 
نیستند، مستقل و مختار هستند. تشخیصی 
داشتند و تشخیص شان هم محترم است. اما 
دوستانی که عضو جبهه اصلاحات بودند و این 
بیانیه را امضا کردند علیرغم اینکه این بیانیه با 

مصوبات جبهه که خودشان هم در شکل گیری اش مشارکت 
داشــتند، مغایرت دارد احســاس می کنند که با این تلاش  

می توانند روزنه هایی را ایجاد کنند. وی افزود: من اعتقادم این 
است که باید در درجه اول روزنه هایی را ایجاد کنیم که اعتماد 
از دست رفته مردم را چه نسبت به نظام و چه نسبت به جریان 
اصلاح طلب بازسازی کند. امیدواریم که آنها 
بتوانند توفیقی پیدا کنند. اما آن چیزی که مسلم 
است، دوستانی که بیانیه روزنه گشایی را امضا 
کردند نگاه و جمع بندی شان مستقل از جبهه 
اصلاحات است و حتی خود آقای خاتمی هم 
به صراحت اعلام کردند که اگر قرار باشد اعتماد 
مردم برگردد، باید پس از اینکه لوازم انتخابات 
فراهم شد و انتخابات، معنای واقعی پیدا کرد، 
امکان رقابت در آن وجود داشته باشد، آن زمان مردم هستند که 

باید آن را بپذیرند و از آن استقبال کنند.

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با بیان اینکه در این دوره 
از انتخابات، میزان مشــارکت از نوع انتخاب مهمتر است، گفت: 
البته باید تلاش کنیم افراد اصلح انتخاب شوند. به گزارش ایرنا، 

محمدرضا باهنر تصریح کــرد: میزان و کمیت 
مشارکت در انتخابات می تواند در ساحت اقتصاد، 
سیاســت، فرهنگ، دیپلماســی، امنیت ملی 
و تحریم های ظالمانــه بر ضد کشــور ما موثر 
باشــد.  نامزد دوازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: اگر خدایی نکرده مشارکت 
فروکاسته شــود تمامی موشک ها، تفنگ ها در 
عرصه، رسانه ای، سیاسی، جنگ ترکیبی و جنگ 

شناختی بر علیه ما شروع به شلیک می کنند.  وی افزود: اگر کمیت 
انتخابات در حد قابل قبول و درخور توجه باشد، می تواند بسیاری 

از طراحی های دشــمن را خنثی کند و حتی در مقوله تحریم ها 
استدلال و منطق داریم؛ اگر این مشارکت بالا و بالاتر برود، دشمن 
متوجه می شود این ابزار فشار تاثیر معکوس روی مردم می گذارد. 
وی خاطر نشان کرد: میزان مشارکت در انتخابات، 
میزان وابستگی مردم به نظام جمهوری اسلامی 
ایران، تشریح، تفهیم و تببین می کند، البته اقرار 
می کنیم مردم در اقتصاد و مسائل سیاسی مشکل 
دارند و برای آینده خود و فرزندانشان نگران هستند، 
اما مردم پای نظام شان ایستادند.  این فعال سیاسی 
تاکید کرد: میزان مشارکت هر چه بالاتر برود بهتر 
اســت و اولویت اول مشارکت اســت و پس از آن 
از بین نامزد ها بهترین ها، مجرب ترین هــا و آن هایی که برنامه و 

عملکردشان را نشان دادند، انتخاب شوند.

سخنگوی جبهه اصلاحات:

هیچ تقابلی با امضاکنندگان بیانیه روزنه نخواهیم داشت
باهنر:

 در این دوره از انتخابات، میزان مشارکت از نوع انتخاب مهم تر است
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خبر اقتصادی

هشداربانکمرکزیبهبانکها:
نرخ سود را رعایت کنید

معــاون نظــارت بانک 
مرکــزی از برخــورد بــا 
بانک های متخلف در عدم 
رعایت نرخ سود سپرده ها 
و تســهیلات خبــر داد. به 

گزارش ایسنا، فرشــاد محمدپور اظهار کرد: در راستای 
حســن اجرای مقررات و ضوابط مربوط به نرخ های سود 
تسهیلات و انواع سپرده ها در شبکه بانکی، مقرر شد تا موارد 
تخلف در رعایت ضوابط مزبور مورد بررسی ویژه قرار گرفته 
و به قید فوریت، اعمال اقدامات انضباطی و انتظامی متناسب 
با تخلف مربوطه در چارچوب ضوابط قانونی در دستور کار 
قرار گیرد. او تصریح کرد: صلاحیت حرفه ای اعضای هیات 

مدیره ی بانک های متخلف، مجددا بررسی خواهد شد.
    

ادارهکلصمتالبرز:
بازار تایر انحصاری شده است

اداره کل صمــت البرز 
در نامه ای به وزارت صمت 
از ایجاد انحصــار در بازار 
تایر و عدم تخصیص کافی 
تایر از سوی نمایندگی ها و 

عاملین عمده به صنف خرده فروشان خبر داد که موجب 
گرانی تایر شده است. به گزارش خبرگزاری مهر، اداره 
کل صنعت، معدن و تجارت البــرز در نامه ای به وزارت 
صمت با برشمردن مشکلات اساسی بازار تایر، از ایجاد 
انحصار از سوی شرکتهای تولیدی و واردکننده تایر برای 
چند نماینده و عامل عمده استان از پیش تعیین شده و 
محدودیت در اعطای نمایندگی و عاملیت برای ســایر 

متقاضیان خبر داد.
    

ازسویبانکمرکزیاتفاقافتاد:
رد درخواست تخصیص اعتبار
 5000 میلیارد تومانی برای سایپا

ایسنا نوشت: »درحالی 
که چند روز پــس از اعلام 
درخواســت وزارت صمت 
در نیمه نخست بهمن ماه 
از بانک مرکــزی مبنی بر 

افزایش فوری ســقف اعتبارات دو شــرکت خودروساز، 
شورای پول و اعتبار با این افزایش سقف اعتبارات موافقت 
کرده بود اما اکنون نامه ی بانک مرکزی خطاب به مدیرعامل 
گروه خودروسازی سایپا نشان می دهد که تخصیص اعتبار 
۵٠٠٠ میلیارد تومانی به این گروه خودروســازی مورد 

موافقت این سازمان )بانک مرکزی( نیست.«
    

رئیسهیاتعاملایدرو:
بار پرداخت یارانه  سوخت 
هر روز سنگین تر می شود

رییس هیات عامل ایدرو 
گفت: سوخت در کشور ما با 
یارانه های سنگین در اختیار 
مردم قرار می گیــرد و بار 
پرداخت یارانه ها هم روز به 

روز سنگین تر می شود تا جایی که دارد از حد تحمل خارج 
می شود. بنابراین راه گریزی غیر از عبور از خندق سوخت 
برای تغییر شرایط کنونی نیست. به گزارش ایلنا، بابک 
احمدی با اشاره به سیاست برقی سازی حمل ونقل، تاکید 
کرد: شخص رییس جمهور خود پیگیر طرح برقی سازی 
خودروها هستند و موضوع خودروهای برقی موضوعی 
راهبردی به شمار می آید. باید توجه داشت که مصرف 
روزانه بنزین کشور گاه تا ۱۲٠ میلیون لیتر هم می رسد و 
جریان مصرف همچنان رو به رشد است. او تصریح کرد: 
خودروهای برقی هم سوخت پاک مصرف می کنند و هم 

از قابلیت بازیافت انرژی برخوردار هستند.
    

جزئیات افزایش ارز مسافری 
اعلام شد

مدارک مــورد نیاز در 
ارائــه درخواســت خرید 
ارز متقاضیان شامل ارائه 
گذرنامــه معتبــر، بلیط 
مســافرت هوایی و رسید 

پرداخت عوارض خروج از کشــور اســت. بــه گزارش 
رویداد۲4، مدیر روابط عمومی بانک مرکزی از افزایش 
سرانه فروش ارز مسافرتی هوایی به متقاضیان از ۵٠٠ 
به ۱٠٠٠ یورو خبر داد. مصطفــی قمری وفا در صفحه 
خود در شبکه اجتماعی »ایکس« نوشت: با عنایت به ایام 
پایانی سال و افزایش تقاضای ارز مسافرتی، در راستای 
مدیریت بازار ارز و پوشــش نیاز ارزی متقاضیان، سرانه 
فروش ارز مسافرتی هوایی به متقاضیان از ۵٠٠ به ۱٠٠٠ 
یورو افزایش می یابد و از تاریخ ۷ اسفند ۱4٠۲ اجرایی 
می گردد. گفتنی اســت تحویل ارز در درگاه خروجی 
فرودگاه ها به مســافران صورت می پذیرد و متقاضیان 
با ارائه مــدارک مورد نیاز می توانند به شــعب منتخب 

بانک های عامل ملی، ملت و سامان مراجعه نمایند.

مســئولین ادعا کرده اند بــه کمترین نرخ 
تورم ماهیانه در دو ســال اخیر رسیده اند و آن 
را دستاورد سیاســت های پولی انقباضی خود 

معرفی می کنند.
به گزارش مرکز ملی آمار، در بهمن ماه ۱4٠۲، 
شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور 
به عدد ۲۲۵.۷ رسیده اســت که نسبت به ماه 
قبل، ۱.4 درصد افزایش، نســبت به ماه مشابه 
ســال قبل، ۳۵.۸ درصد افزایش و در ۱۲ ماهه 
منتهی به ماه جاری نسبت به دوره مشابه سال 

قبل، 4۲.۵ درصد افزایش داشته است.
در واقع تورم ســالانه خانوارهای کشور به 
4۲.۵ درصد رسیده، تورم نقطه به نقطه ۳۵.۸ 
و تورم ماهانه ۱.4 درصد شــده است. گفتنی 
است تورم سالانه نسبت به همین مقدار در ماه 
قبل، ۱.۱ واحد درصد کاهــش و تورم نقطه به 
نقطه در مقایسه با ماه قبل، ۲.۷ درصد کاهش 

داشته است.

روایتدیگربانکمرکزیازتورم!
بانک مرکزی در حالی دست به انتشار آمار 
تورم آذرماه زده است که انتشار داده های مربوط 
به شاخص قیمت مصرف کننده در سال جاری 
از سوی این نهاد تا پاییز امسال متوقف شده بود.

نرخ تورم نقطه به نقطه شــهری در آذرماه 
۱4٠۲، ۵4.۲ درصد و نرخ تورم میانگین شهری 
در آذر ماه ۱4٠۲، ۵۵.۹ درصد اعلام شد. با انتشار 
این آمار، بانک مرکزی اعلام کرده اســت که به 
نظر می رسد تورم سال ۱4٠۲، رکورد تورم سال 
۱۳۷4 که بنا به اعلام بانک مرکزی، 4۹ درصد 

بوده است را خواهد شکست.
لازم به ذکر است مقایسه تورم منتشر شده در 
دو مرجع آماری مرکز آمار و بانک مرکزی نشان 
می دهد این ارقام در ارزیابی بانک مرکزی بیشتر 
بوده اســت. پیش از این مرکز آمار، نرخ اعلامی 
تورم نقطه به نقطه را 4٠.۱ درصد و تورم میانگین 
را 44.۱درصد اعلام کرده بود. بر این اســاس، 
گزارش بانک مرکزی از تورم نقطه به نقطه اعلام 
شده توســط مرکز آمار ۱4درصد و از میانگین 

تورم، حدود ۱6درصد بالاتر است.

منظور:بهپایینتریننرخ
طی۲سالگذشتهرسیدهایم

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه 
گزارش سازمان برنامه و بودجه درباره تورم بهمن 
ماه، روز سه شنبه تکمیل شد، گفت: بر اساس 
اعلام مرکز آمار، تورم در مــاه قبل ۱.4 بوده که 

پایین ترین نرخ تورم طی ۲ سال گذشته است.
به گزارش ایرنا، داوود منظور چهارشنبه، در 

حاشیه جلسه هیئت دولت افزود: البته به کاهش 
تورم بلندمدت نزدیک می شویم و تورم نقطه به 
نقطه در بهمن ماه نسبت به بهمن سال گذشته 
به ۳۵.۸ درصد رسیده در حالی که ابتدای امسال 
تورم نقطه به نقطه ۵٠.۵ درصد بوده اســت. به 
عبارتی مجموع تدابیر اقتصادی دولت ســبب 

کاهش نقطه به نقطه تورم شده است.
او تصریح کرد که همچنین در اقلامی مانند 
خوراکی و حبوبات شاهد کاهش قیمت هستیم 
به نحوی که در حبوبات ۵.۹ درصد و در گوشت 

و مرغ حدود 4 دهم درصد کاهش داشته ایم.
البته فارغ از اینکه این افتخار دولتمردان به 
کاهش تورم چقدر پایداری داشته باشد، باید به 

منظور یادآوری کرد در علم اقتصاد، کاهش تورم 
به معنی کاهش قیمت ها نیست بلکه به معنی 
کاهش شیب افزایش قیمت هاست. این که ادعا 
شــود با کاهش تورم، قیمت ها نیز کاهش پیدا 
کرده اند، فارغ از اینکه مردم آن را به هیچ وجه در 
واقعیت زندگی اقتصادی خود حس نمی کنند، 
یا نشان از اظهارات پوپولیستی دارد یا حاکی از 
ناآگاهی رئیس سازمان برنامه و بودجه یک کشور 

از علم اقتصاد است.

ادعایکاهشتورم
باسیاستهایانقباضی

همچنین وزیر اقتصاد و دارایی با تاکید بر این 
که شاه بیت اقتصاد دولت سیزدهم، پایان دادن 
به رکورد تورمی ســال های قبل است، گفت: 
سیاســت های انقباض پولی و رویکرد کنترل 
تقدینگی را برای کاهش نرخ تورم در سال آینده 

نیز دنبال خواهیم کرد.
به گزارش ایسنا، احســان خاندوزی دیروز 
در هشتاد و نهمین نشست شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی استان یزد، با اشاره به 
اهمیت موضوع مهار تورم در کشور، گفت: این 
امر نیازمند یکسری سیاســت های انقباضی 
پولی است و سال آینده با هدف گذاری تعیین 
شده همچنان به ناچار رویکرد کنترل تقدینگی 
را داریم تا نرخ تورم قفل شده از کانال 4٠ و ۵٠ 
درصد کاهش یابد و این حتمــا در منایع مالی 
تاثیرگذار خواهد بود ولی باید از رشد نیز غافل 

نشویم.
همچنین خانــدوزی از اهداف، یا شــاید 
تخیلات خود، درباره افزایش رشد اقتصادی و 
خروج از رکود صحبت کرده که با این سخنان 
وی متناقض است. واضح است که سیاست های 

انقباضی رکود را تشدید می کند. اما باید دید این 
سیاست انقباضی تا کی می تواند تورم را کاهش 
دهد و آیا خود بعدا وسیله ای برای افزایش تورم 
نمی شــود؟ همچنین دولت ابزار دیگری برای 

کنترل تورم دارد؟

مسأله؛توزیعناهمگننقدینگیاست
پژوهشگر موسسه عالی آموزش و پژوهش 
مدیریت و برنامه ریزی در گفت وگو با »توسعه 
ایرانی« یادآور شد: دولت در سیاست انقباضی 
خود حداقل رشــدی برای ترازنامه و نرخ سود 
بانک ها و سپرده های خاص تعیین کرده و مدعی 
است این سیاست بســیار موثر بوده است. اما 
جامعه، و طبقات فقیر اجتماع، بیشتر از توزیع 

ناهمگن نقدینگی رنج می برند تا تورم.
ابوالفضــل گرمابی تاکید کــرد:  نقدینگی 
اعتباری برای خرید مردم است و وقتی به صورت 
ناهمگن توزیع می شــود، باعث می شــود که 
طبقات فرودست رنج بزرگتری متحمل شوند 
وگرنه صرف رشــد نقدینگی، در صورت توزیع 

همگن، مشکلات زیادی ایجاد نمی کند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: مسئله 
اساسی در رشــد نقدینگی و ترازنامه بانک ها، 
توزیع ناهمگن آنهاست یعنی ترازنامه فقط به 
نفع طبقات خاصی رشــد می کند و به همین 
دلیل با صرف رشــد ترازنامه نمی توان مدعی 

حل مسئله بود.

سیاستهایانقباضی
بهجامعهتحمیلمیشود

گرمابــی در ارزیابی خود از سیاســت های 
انقباضی بیان کرد: در یک ســاختار اقتصادی، 
میان ارزش و قیمــت کالاها تفاوت وجود دارد. 

ارزش کالاها از ســرمایه ثابت، متغیر و ارزش 
اضافی نشات می گیرد.

این پژوهشــگر اقتصادی تصریح کرد: در 
کشوری که بخش سرمایه ثابت بزرگتری نسبت 
به متغیر دارد و نرخ اســتهلاکش بالاست، این 
سرمایه ارزش خود را کاملا به محصولات انتقال 
نمی دهد ولــی فعالان اقتصــادی یا صاحبان 
سرمایه، می خواهند نرخ سودی متناسب با بقیه 

اقتصاد کسب کنند.
گرمابی اضافه کرد: بنابراین صاحب سرمایه 
می خواهد ارزش ســرمایه ثابت خود را کاملا 
محقق کند اما ســاختار اقتصادی و استهلاک 
سرمایه ثابت، اجازه نمی دهد. در اثر این شرایط، 
قیمت ها را بالا می برد زیرا به تناســب کالای 
زیادی تولید نشده است اما فعالان قیمت بالاتری 
تعیین می کنند که نرخ سود آنها با بخش مالی 

هم متناسب باشد.
او تاکیــد کــرد کــه بنابرایــن دولــت با 
سیاســت های انقباضی ســیگنالی به جامعه 
می دهد که نرخ سود کمتر از ۳٠ درصد نیست و 

جامعه انتظار خود را از سود بالا می برد.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی گفت: وقتی 
انتظار بالا می رود یعنی می خواهد از ســرمایه 
ثابت مستهلک خود سود بیشتری کسب کند 

در نتیجه قیمت ها را افزایش می دهد.
گرمابی خاطرنشان کرد: این سیاست های 
انقباضی کاملا دفعی اســت و ماندگار نیست. 
نرخ سود ۳٠ درصد، نرخی است که به اقتصاد 

تحمیل می شود.
او با تاکید بر اینکه دفعتــا ترازنامه کنترل 
می شود و نرخ سود بالا می رود و حس می کنند 
مسئله تورم را حل کرده اند، اظهار کرد: اما تورم 
دوباره خود را، حتی با شــدت بیشتری، نشان 

خواهد داد.
این پژوهشــگر موسســه عالی آموزش و 
پژوهش مدیریت و برنامه ریزی در ادامه ارزیابی 
خود از سیاست های انقباضی دولت بیان کرد: 
رشــد ترازنامه به این امر محدود شده که نرخ 
اعطای تسهیلات به بخش واقعی پایین آمده و 

همه از این امر ناراضی هستند. 
گرمابی افزود: باید دید این تســهیلاتی که 
اعطا می کنند به بخش غیرواقعی می رسد که 
سابقا هم اعتبارات را به نفع خود تمام می کرده یا 
خیر؟ او در پایان خاطرنشان کرد: وقتی می توان 
گفت سیاست کنترل ترازنامه موفق می شود که 
دیگر بخش غیرواقعی و رانتی از اعتبارات و رشد 

دارایی های سیستم بانکی نفعی نبرند.

یکپژوهشگراقتصادیبااشارهبهسیاستهایانقباضیدولتبرایکاهشتورم

دولت نرخ سود ۳۰ درصد را به جامعه تحمیل کرد
یکپژوهشگراقتصادی:رشد
ترازنامهبهاینامرمحدودشده

کهنرخاعطایتسهیلاتبهبخش
واقعیپایینآمدهوهمهازاینامر
ناراضیهستنداماوقتیمیتوان

گفتسیاستکنترلترازنامهموفق
میشودکهدیگربخشغیرواقعیو
رانتیازاعتباراتورشدداراییهای

سیستمبانکینفعینبرند

فروش حواله خودرو به ویژه مدل های مخصوص جانبازان مدتی است که در فضای 
مجازی انجام می شود.

به گزارش پایگاه روزگار خودرو، بعد از قرار گرفتن دو مدل بنز برای جانبازان تبلیغات 
مختلفی برای فروش یا خرید حواله مربوط به این خودرو به چشم می خورد. در این میان 
قیمت های عجیب و غریبی برای فروش حواله ها اعلام شــد که یکی از آن ها قیمت ۸ 
میلیارد تومانی دارد. فروشنده اعلام کرده که در صورت انتخاب بنز قیمت آن در بازار آزاد 
بالای ۱۵ میلیارد تومان می شود. در حالی که هنوز قیمت بنزهای جانبازان اعلام نشده 

فروش حواله ها با قیمت های نجومی صورت می گیرد که نیاز به نظارت بیشتری در این 
زمینه وجود دارد. گفتنی است دو مدل مرسدس بنز C180 و CLA180 خودروهایی 
هستند که برای جانبازان در نظر گرفته شده است. این دو محصول البته جزو نسخه های 
پایه محسوب می شوند اما با این وجود به نظر می رسد که با واردات این خودروها شرکت 
ستاره ایران نیز که از قدیم واردات محصولات بنز را بر عهده داشت دوباره به میدان بازگردد. 
نکته جالب اینجاست در حالی که ارز برای واردات خودرو و حتی کارکرده ها وجود ندارد، 

شاهد ورود خودروهای آلمانی برای جانبازان هستیم!
 CLA180 نکته مهم درباره این خودروها قیمت های آن ها اســت. مرسدس بنز
قیمتی در حدود ۳۵ هزار یورو و مرسدس بنز C180 قیمتی در حدود ۳۷ هزار یورو دارد. 
در صورتی که قیمت هر یورو را 6٠ هزار و ۵٠٠ تومان در نظر بگیریم قیمت خودروهای 
ذکر شــده به ترتیب روی اعداد ۲.۱ و ۲.۲ میلیارد تومان قرار می گیرد. البته که قیمت 

محصولات بنز آن هم در بازار تشنه ایران بسیار بالاتر از این ارقام خواهد بود.

قیمتحوالهخودرویجانبازانرکوردزد:

8 میلیارد برای دریافت بنز!

گزارش

یک اقتصاددان گفت: امروز نمی توان قیمت بنزین را افزایش 
داد به امید اینکه با اجرایی شــدن پروژه های بلندمدت ساخت 
پالایشگاه ها، میزان افزایش عرضه، به کاهش قیمت بنزین منجر 
شود. با این وصف تلاش می شود تا در کوتاه مدت معضل بنزین 
هم به لحاظ قیمت و هم از نظر میزان مصرف حل شود. با وجود 
آنکه بر تبعات اقتصادی و اجتماعی نامطلوب افزایش بنزین وقوف 
دارند، می خواهند آن را به نحوی ساماندهی کنند که هم قیمت 
۱۵٠٠ تومانی و  ۳٠٠٠ تومانی با کاهش سهمیه 6٠ لیتری حفظ 
شود و هم نرخ بالاتری برای افراد پر مصرف تعیین شود؛ یعنی 

بنزین با ۳ نرخ عرضه شود.
محمود جامساز در گفت وگو با اقتصاد۲4، تاکید کرد: برخی از 

اقتصادخوانده ها هم معتقد به واقعی کردن بهای بنزین هستند. 
باید گفت نفت متعلق به مردم است و قیمت فروش داخلی هر 

فرآورده نفتی توسط دولت باید بر اساس هزینه های تولید و یک 
سود متعارف تعیین شود. این موضوع را بنده تحت عنوان مبانی 
نظری حقوق مالکیت ملت دولت در دانشگاه شیراز در سال ۸6 
ارائه کردم که در چند نشریه از جمله نشریه معتبر و وزین بانک و 
اقتصاد که متأسفانه به دلایلی تعطیل شده است منتشر شد. اگر 
مصرف بنزین به یک معضل اساسی تبدیل شده، ناشی از بهای 
فروش آن نیست. اگر دولت تصور می کند با افزایش بهای بنزین، 

مصرف سوخت تنزل می کند در اشتباه است.
او درباره ساخت پالایشگاه بیان کرد: هر پالایشگاهی به طور 
متوسط پنج سال طول می کشد. مشروط بر اینکه نظیر هزاران 
طرح نیمه تمام در میانه راه رها نشود. پالایشگاه خلیج فارس ده 
سال طول کشید. پروژه آزاد راه تهران شمال پس از 4 دهه هنوز 
ناتمام  و مصادیق دیگر بسیار است که ذکر آن ها موجب تطویل 
کلام است؛ بنابراین مسئله ساخت پالایشگاه باید در بلندمدت 
نگاه شود. ضمن آنکه منابع آن باید مشخص باشد. در حال حاضر 

چنین منابعی وجود خارجی ندارد.

این تحلیلگر مسائل اقتصادی درباره طرح اختصاص یارانه 
بنزین به کد ملــی اظهار کرد: همه کد ملــی دارند، اما همه که 
اتومبیل ندارند. آن هایی نیز که اتومبیل دارند، مالیات اتومبیل 
می دهند. آن ها عوارض پرداخت می کننــد، آن ها کلی جرائم 
راهنمایی و رانندگی را پرداخت می کنند. کســی که فقط کد 
ملی دارد، اتومبیل و هزینه های مرتبط را هم ندارد برای چه باید 
از این یارانه استفاده کند؟ او که آن هزینه ها را متحمل نمی شود 
به نظرم این فکری خام و بی معنی اســت. یعنــی چه؟ مثلا به 
خانمی هشتاد ساله بگویند کد ملی تان را بدهید، این هم سهمیه 
بنزین شما. می دانید چه فاجعه ای در بازار سیاه کوپن فروشی 
 بنزین شــروع می شــود؟ چطور یک بازار بحرانی دوباره ایجاد 

خواهد شد؟
جامساز در پایان خاطرنشان کرد: این حرف ها افکار خام است 
که در موردش فکر نشده است. فقط چیزی گفته می شود. فکر 
نمی کنم بتوانند به نتیجه قطعی در مورد افزایش قیمت بنزین 

برسند، بدون اینکه بخواهند تبعات ناشی از آن را تحمل کنند.

محمودجامساز:

سهمیه بنزین برای هر کدملی، طرحی خام است

گفت وگو

رامتینموثق

ابوالفضلگرمابیدرگفتوگوبا
»توسعهایرانی«:سیاستهای

انقباضیکاملادفعیاستوماندگار
نیست.سود۳0درصد،نرخیاست
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اخبار کارگری

بررســی وضعیــت نرخ پوشــش 
بیمه تامین اجتماعی در اســتان های 
کشور نشــان می دهد این نرخ عمدتا در 
استان های مرکزی کشــور در وضعیت 
مطلوبی قرار دارد و در استان های مرزی 

در سطح پایین و نامساعدی قرار دارد.
به گزارش اکوایران، آخرین گزارش 
سازمان تامین اجتماعی از وضعیت نرخ 
پوشش بیمه تامین اجتماعی کشور نشان 
می دهد این نرخ در سال 1401 به سطح 
54.8درصد رســیده که نسبت به سال 
1400 معادل 2.2درصد افزایش و بهبود 
یافته است. نرخ پوشــش بیمه سازمان 
تامین اجتماعی در واقع نسبت جمعیت 
تحت پوشش بیمه به جمعیت کل کشور 
است. با این حساب می توان گفت تا پایان 
سال 1401 قریب به 55درصد جمعیت 
کشور تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی 

قرار گرفته اند.
ســازمان تامین اجتماعی در حال 
حاضر به عنوان مهم ترین و محوری ترین 

سازمان فعال در حوزه بیمه اجتماعی و 
بازنشستگی کشــور است که بیشترین 
تعــداد بیمه شــدگان، بازنشســتگان 
و مســتمری بگیران را در کشور تحت 
پوشش حمایت های متنوع قرار داده است. 
تامین اجتماعی، به موجب اساسنامه و 
قوانین حاکم بر فعالیت آن، یک سازمان 
بیمه گر اجتماعی است که ماموریت اصلی 
آن پوشــش کارگران مزد و حقوق بگیر 
)به صورت اجباری( و سایر صاحبان حرف 
و مشاغل آزاد )به صورت اختیاری( است. 
این سازمان، یک نهاد عمومیی غیردولتی 
اســت که بخش عمده منابــع مالی آن 
از محل اخذ حق بیمه ها )با مشــارکت 
بیمه شــده و کارفرما( تامین می شود و 

متکی به منابع دولتی نیست.
به طور کلی تعهدات تامین اجتماعی، 
به دو بخــش کوتاه مــدت و بلند مدت 
تقسیم می شــود. تعهدات کوتاه مدت 
شــامل حمایت های درمانی در موارد 
بیماری، بارداری و حــوادث، پرداخت 

غرامت دستمزد ایام بیماری، پرداخت 
مقرری بیمه بیکاری و...، پرداخت کمک 
هزینه ازدواج و پرداخــت هزینه کفن و 
دفن به بازماندگان بیمه شــده متوفی 
اســت. در کنار حمایت های کوتاه مدت 
بیمه ای و درمانی که هر بیمه شده و افراد 
تحت تکفل وی از اولین روز بیمه شدن و 
درصورت تحقق شرایط مقرر در قوانین 
و مقررات، اســتحقاق بهره مندی از آنها 
را خواهند داشــت، تعهدات بلندمدت 
نیز عمدتا مشتمل بر پرداخت مستمری 

بازنشســتگی، پرداخــت مســتمری 
ازکارافتادگی کلی، پرداخت مستمری 
ازکارافتادگی جزیی، پرداخت مستمری 

بازماندگان و... است.

استان های مرزی، کم نصیب
 از پوشش بیمه تامین اجتماعی

بررســی وضعیــت نرخ پوشــش 
بیمه تامین اجتماعی در اســتان های 
کشور نشــان می دهد این نرخ عمدتا در 
استان های مرکزی کشــور در وضعیت 
مطلوبی قرار دارد و در استان های مرزی 
در سطح پایین و نامســاعدی قرار دارد. 
براساس این گزارش تا پایان سال گذشته 
نرخ پوشش بیمه تامین اجتماعی در 11 
استان کشور بالاتر از نرخ کلی کشور و در 

20 استان دیگر کمتر از آن است.
آمارها حاکی از آن است نرخ پوشش 
بیمه تامین اجتماعی تا پایان سال گذشته 
در اســتان یزد در بالاترین ســطح قرار 
دارد، طوری کــه 85درصد از جمعیت 
استان یزد تحت پوشــش بیمه تامین 
اجتماعی قرار دارند. در همین راســتا 
استان های بوشهر، مرکزی و تهران نیز با 
نرخ پوشش بیمه تامین اجتماعی بیش از 
70درصد در رتبه های بعدی و در مقایسه 
 با دیگر استان ها در وضعیت مطلوب تری 

قرار دارند.
از ســوی دیگر کمترین میزان نرخ 
پوشش بیمه تامین اجتماعی طی دوره 
مورد اشاره مربوط به استان سیستان و 
بلوچستان بوده که برابر با 27درصد است و 
به بیان دیگر تنها 27درصد از جمعیت این 
استان تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی 
قرار دارند. از دیگر اســتان هایی که پس 
از سیستان و بلوچستان کمترین میزان 
نرخ پوشــش بیمه تامیــن اجتماعی را 
دارند و استان های مرزی کشور محسوب 
می شوند، استان های آذربایجان غربی با 
نرخ 37درصدی، استان خراسان شمالی 
و کرمانشــاه با نرخ 39درصدی و استان 

کردستان با نرخ 40درصدی است.
به اعتقاد برخی کارشناسان به علت 
وضعیت نامساعد اشتغال در این استان ها 

و قدرت خرید پایین، بسیاری از کارفرماها 
از بیمه کردن کارگران خود سرباز می زنند 
و از ســوی دیگر نرخ بــالای بیکاری در 
استان ها موجب شده بسیاری از ساکنان 
این اســتان ها نتوانند تحت بیمه تامین 

اجتماعی قرار بگیرند.

تامین اجتماعی 
در محاصره سالمندان

علاوه بر این، طبق آخرین گزارش ها، 
تعداد بیمه شــدگان تامین اجتماعی 
در پایان ســال 1401 نســبت به سال 
1400 حدود دو درصد افزایش یافته در 
حالی که رشد تعداد مستمری بگیران در 
این بازه زمانی بیش از 4 برابر بیشتر بوده 
اســت. به عبارت دیگر، رشد تعداد افراد 
مستمری بگیر تامین اجتماعی از تعداد 
پرداخت کنندگان بیمه این ســازمان 

پیشی گرفت.
براســاس آخرین آمارهای سازمان 
تامین اجتماعــی، تعداد افــراد تحت 

پوشش این سازمان تا پایان سال 1401 
با رشد تقریبا 2.2درصدی نسبت به سال 
قبل از آن به 46میلیــون و 420هزار نفر 
رسید که بیش از 83درصد از این میزان 
را بیمه  شــدگان )38.6میلیــون نفر( و 
16.8درصد دیگر را مســتمری بگیران 

)7.8میلیون نفر( تشکیل می دهند.
تعداد مستمری بگیران سازمان تامین 
اجتماعی در پایان ســال گذشته با رشد 
8.2درصدی نسبت به ســال 1400 به 
حدود 7.8میلیون نفر رســیده است. به 

عبارت دیگر، تعداد مســتمری بگیران 
اصلی سازمان تامین اجتماعی در پایان 
سال گذشته حدود 4 میلیون و 387هزار 
نفر بوده که به تبع آن )به سرپرســتی یا 
کفالت مستمری بگیر اصلی( قریب به 3 
میلیون و 404هــزار نفر دیگر نیز تحت 
پوشش بیمه ای )تبعی( این سازمان قرار 

گرفته اند.
بررسی ها نشان می دهد میزان رشد 
مستمری  بگیران تامین اجتماعی در سال 

گذشته از رشد بیمه شدگان بیشتر بوده 
یعنی تعداد بیمه شدگان تامین اجتماعی 
در پایان سال 1401 نسبت به سال 1400 
حدود دو درصد افزایش یافته در حالی که 
رشد تعداد مستمری بگیران در این بازه 

زمانی بیش از 4 برابر بیشتر بوده است.
نکته مهم دیگری که وجود دارد این 
است که در میان مستمری بگیران تامین 
اجتماعی رشد تعداد افراد تبعی )معادل 
9درصد( بیشتر از مستمری بگیران اصلی 

)معادل 7.6درصد( بوده است.

جذب فارغ التحصیلان بیکار 
اجباری می شود

معاون اشــتغال وزیر کار با بیان اینکه آیین نامه 
ایجاد اشــتغال برای فارغ التحصیلان فروردین ماه 
ابلاغ می شــود، گفت: امیدواریم ســال آینده نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان را به اعــداد تک رقمی یا 

حدود 10درصد برسانیم.
محمود کریمی بیرانوند در گفت وگو با مهر اظهار 
کرد: همواره فاصله نرخ بیکاری فارغ التحصیلان تا 
نرخ بیکاری کل تقریباً 5 تــا 6 درصد بوده ولی هم 
اکنون فاصله این دو نرخ به 3.5درصد رســیده و در 
حال کمتر شدن نیز است. بر این اساس هم اکنون 
نرخ بیکاری فارغ التحصیلان به 11.4درصد رسیده 
که بیانگر افزایش امید بین دانشگاهیان برای یافتن 

شغل است.
وی به نرخ بیکاری بین مقاطع تحصیلی اشــاره 
کرد و گفت: گزارش مرکز آمار ایران بیانگر آن است 
که نرخ بیکاری مقطع کاردانــی 10درصد، مقطع 
کارشناســی 15.2درصد، کارشناسی ارشد 9.7 و 
مقطع دکتری 3درصد است. نرخ مشارکت اقتصادی 
مقطع دکتری بیش از 70درصد است. بنابراین اینکه 
می گویند هر چه مدرک بالاتر رود شخص بیکارتر 
می شود درست نیست. شخصی که مدرک تحصیلی 

خوبی دارد زودتر جذب بازار کار می شود.
کریمی بیرانوند ادامــه داد: عمده چالش ما در 
بخش بیکاری فارغ التحصیــلان مربوط به مقطع 
لیسانس می شود که یک بخشی از این بیکاری بابت 
مهارت است که این قشــر بیکارتر از باقی مقاطع 
هســتند زیرا در دانشــگاه های ما مهارت آموزی 

نداریم.
وی همچنین اظهار کرد: استانداران را برای اولین 
بار اجبار کردیم که بخشی از تعهدات اشتغالزایی را به 
قشر تحصیل کرده اختصاص دهند؛ یعنی اگر استانی 
می خواهد 30هزار نفر را جذب کند باید 10هزار نفر 
از این افــراد فارغ التحصیل باشــند. این آیین نامه 

فروردین ماه سال 1403 ابلاغ می شود.

    
کارگران شهرداری از فوق العاده 

جذب محروم هستند
یک فعــال کارگری گفت: دولت در ســال 98 
پرداخت فوق العاده جذب را بــرای تمام کارکنان 
شهرداری ها مصوب کرد اما این مصوبه برای همه 
کارگران شهرداری اجرا نمی شــود و صرفا برخی 
از شــهرداری ها آن را برای کارگــران خود اعمال 

کرده اند.
عبدالعظیم همایونی در گفت وگو با ایلنا گفت: 
مصوبه کشوری اســت اما برای همه یکسان اجرا 
نمی شود. در مصوبه هیأت وزیران از لفظ کارکنان 
استفاده شده و برای همین در برخی از شهرداری ها 
حق جذب را صرفا برای کارکنان رســمی اعمال 
کرده اند. در اعتراض بــه این وضع یکی از کارگران 
به دیوان شــکایت کرده و دیوان رأی داده که حق 
جذب، مشــمول تمام کارمندان رسمی، پیمانی، 

قراردادی و کارگری می شود.
این فعال کارگری افــزود: با وجــود این رأی 
همچنان برخی از کارگران شهرداری از فوق العاده 
حق جذب محــروم مانده انــد. در حالی که طبق 
مصوبه دیــوان، چــون رأی مربوط بــه موضوع 
مشخص و یکسانی اســت و وحدت موضوع وجود 
دارد، باید برای تمام کارگران اعمال شــود و نیاز 
نیست هر کارگر به صورت جداگانه در دیوان طرح 

دعوی کند.

همایونی بیان کرد: مگر یک کارگر شــهرداری 
چقدر حقــوق می گیرد که برای گرفتن بخشــی 
از این حقوق، باید به دیوان شــکایت کند و ماه ها 
صبر کند که دیوان رأی صادر کند. وقتی هم رأی 
مصوب هیأت وزیران وجــود دارد و هم رأی دیوان 
عدالت ادرای در مورد موضوع مشخص چه نیازی 
به مراجعه تک تک کارگران برای طرح شــکایت 

وجود دارد؟

کمترین میزان نرخ پوشش 
بیمه تامین اجتماعی مربوط 

به سیستان و بلوچستان با 
27درصد است و استان های 

مرزی آذربایجان غربی با 37، 
خراسان شمالی و کرمانشاه 
با 39 و کردستان با 40درصد 

در رده های بعدی هستند

تعداد بیمه شدگان تامین 
اجتماعی در پایان سال 

1401 نسبت به سال 1400 
حدود دو درصد افزایش 

یافته در حالی که رشد تعداد 
مستمری بگیران در این بازه 

زمانی 4 برابر بیشتر بوده است

وضعیت نامساعد مردمان استان های مرزی در پوشش بیمه تامین اجتماعی

محرومهابیپناهترند

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت ضمن تشریح اقدامات انجام 
شده جهت پوشش همگانی بیمه سلامت و بیمه رایگان پنج دهک 
اول جامعه و همچنین تخفیف های اعمال شده برای دهک های 
ششــم تا نهم، در عین حال درباره چگونگی ارائه خدمات بیمه ای 
به اتباع خارجی توضیح داد. محمدمهدی ناصحی، درباره وضعیت 

بیمه اتباع خارجی در کشــور گفت: اتباع خارجی که از نظر مالی 
نیازمند محســوب می شــوند، از خدمات رایگان بیمه سلامت 
برخوردار هســتند و تعداد این افراد حدود 200 هزار نفر اســت. 
همچنین تعداد مهاجرانی که دارای کارت معتبر هستند و از خدمات 
بیمه ای استفاده می کنند، یک میلیون و 200 هزار نفر است. وی  در 

گفت وگو با ایسنا ادامه داد: به طور قطع، تعداد مهاجران حاضر در 
کشور بیشتر از افرادی است که  تحت پوشش بیمه سلامت ایران قرار 
گرفته اند. مهاجران با پرداخت حق بیمه می توانند از خدمات بیمه ای 
برخوردار شوند، اما نسبت به وضعیت بیمه خود اقدام نمی کنند.    
ناصحی با بیان اینکه به اداره کل امور اتباع و مهاجران وزارت کشور 
پیشنهاد داده ایم که اتباع خارجی همانند سایر کشورها حق بیمه 
خود را به محض ورود به ایران پرداخت کنند، افزود: هزینه بیمه اتباع 
خارجی 50 دلار است. در حال حاضر، ما به اتباع خارجی خدمات 
ارائه می دهیم اما موضوع خدمات رسانی بدون پرداخت حق بیمه به 

سیستم سلامت کشور فشار وارد می کند.  

سازمان بیمه سلامت اعلام کرد؛

بیمه رایگان ۲۰۰ هزار تبعه خارجی در ایران

خبر

یک فعال کارگری گفت: شورای عالی کار باید هر چه سریع تر 
وارد مذاکرات سه جانبه برای تعیین مزد 1403 کارگران شود و 
به جای بررسی مزد منطقه ای، باید نتایج سرکوب مزدی سال 

گذشته را بررسی و نرخ سبد معیشت را تعیین کند.
به گزارش ایلنا، ناصر چمنی با انتقاد از تعلل شــورای عالی 
کار برای تعیین دستمزد 1403 کارگران گفت: معتقدم دولت 
اهمیتی به کارگران نمی دهد. از سیاست هایی که سال گذشته 
در مورد دستمزد عملیاتی شد تا تصمیماتی مثل افزایش سن 
بازنشستگی نشان می دهد که کارگران نه تنها در اولویت دولت 
نیستند که حقوق شان مورد تعرض هم قرار گرفته است. با این 
اوصاف تعلل در آغاز مذاکرات مزدی خیلی عجیب نیســت و 
نمی توان از دولت و وزرای اقتصادی آن انتظار داشت که برای مزد 

1403 کارگران، تصمیم جدی بگیرند.
وی گفت: پیش کشــیدن موضوع مزد منطقه ای آن هم در 

شرایطی که یک ماه بیشتر به پایان سال نمانده و باید روی تعیین 
مزد کارگران تمرکز شود، به معنای دهن کجی به کارگران است. 
این کار وقت کشی برای ورود به موضوع اصلی مزد کارگران است. 
سال گذشته نیز مزد منطقه ای و امکان اجرای آن مطرح شد و در 
نهایت آن را کنار گذاشتند. پیش کشدن مزد منطقه ای در چنین 

شرایطی به حاشیه کشاندن موضوع اصلی است. چمنی تاکید 
کرد: زمانی می توانیم در مورد مزد منطقه ای صحبت کنیم که 
زیرســاخت های لازم مثل اقتصاد پویا، صنعت قدرتمند، رشد 
اقتصادی و... داشته باشــیم. وقتی در جامعه تورم سرسام آور را 
تجربه می کنیم و این تورم حتی در دورافتاده ترین مناطق هم به 
همین شدت وجود دارد، چطور می توان در مورد مزد منطقه ای 

صحبت کرد؟
این فعال کارگری بیان کرد: شــورای عالی کار باید هر چه 
سریع تر وارد مذاکرات سه جانبه برای تعیین مزد 1403 کارگران 
شود. به جای بررسی مزد منطقه ای باید نتایج سرکوب مزدی 
سال گذشته را بررســی و نرخ سبد معیشــت را تعیین کنند. 
نمایندگان کارگری نیز باید صریح و قاطع پای حقوق کارگران 
بایستند. اگر سال گذشته به هر دلیلی مزد 27درصدی را امضا 
کردند امســال باید مقابل چنین تصمیماتی بایستند و زیر بار 

چنین درصدهایی نروند. اگر قرار اســت اتفاقات سال گذشته 
تکرار شــود، همان بهتر که در جلسات شورای عالی کار حضور 

پیدا نکنند.
وی تأکید کرد: ما از دولت انتظار کمک به کارگران نداریم، حق 
کارگران را بدهید. حق کارگران اجرای قانون است و در قانون کار 
آمده مزد کارگران هر ساله باید براساس نرخ سبد معیشت و نرخ 

تورم تعیین شود.
این فعال کارگری گفت: در دولت های قبلی بحث هایی مثل 
انجام اصلاحات پارامتریک مطرح شد اما محقق نشد. در این دولت 
مواردی مثل افزایش سن بازنشستگی به قانون تبدیل شده و این 
نگرانی وجود دارد در مورد مزد منطقه ای هم این گونه رفتار کنند 

و بدون سنجیدن شرایط، در سال های بعد آن را اجرا کنند.
چمنی گفت: ظاهرا دولت اعتقادی به سه جانبه گرایی ندارد 
و به دنبال تحمیل نظر خود هم در مورد دستمزد و هم مسائلی 
چون افزایش سن بازنشستگی است. دولت به بهانه افزایش سن 
امید به زندگی، سن بازنشستگی را افزایش داد اما از طرفی اعلام 
می کند میانگین سن مرگ و میر به 60 - 65 سال رسیده است. 
برای تصمیمات خود همه جانبه به مسائل نگاه نمی کنند و صرفا 

به دنبال اجرای سیاست های سرمایه داری هستند.

پیش کشیدن مزد منطقه ای، صرفا اتلاف وقت به حساب می آید

چمنی: دولت حقوق کارگران را مورد تعرض قرار داده است

گفت وگو

حدود 84 کارگر ایثارگر شهرداری نیشابور از شرایط بعد 
از استخدام خود رضایت ندارند و می گویند از حقوق ما کاسته 

شده است.
یکی از این کارگران در گفت وگو با ایلنا با اشــاره به اینکه 
تغییری در وضعیت شغلی مان ایجاد نشــده، گفت: بعد از 
سال ها انتظار برای تبدیل وضعیت، مسئولان شهری هنوز 
تصمیم جدی برای برطرف کردن مشکلات کارگران ایثارگر 

نگرفته اند و این موضوع نگرانی کارگران را بیشتر می کند.
او با بیان اینکه یکی از بحث های مطرح شده در طرح تبدیل 
وضعیت ایثارگران، بحث بار مالی این طرح است که ظاهراً قرار 
نیست در شرایط کاری، حقوقی و شغلی کارگران مشمول به 
نسبت قبل تغییری ایجاد کند، گفت: حقوق ما نه تنها افزایشی 
نداشته بلکه دریافتی هایمان به نسبت قبل کاهش یافته است.

این کارگر تصریح کرد: بعد از تبدیل وضعیت از پیمانکاری 

به رسمی، مسئولان شهری ما کارگران تبدیل وضعیت شده 
را به منطقه یک انتقال دادند. اولین مشکل پیش آمده، لحاظ 
نشدن اضافه کاری و شــب کاری های کارگران است که به 

بهانه نبود سرانه مالی به کارگران تازه استخدام شده پرداخت 
نمی شــود. به جز ما کارگران ایثارگر تبدیل وضعیت شده، 
برای سایر کارگران قراردادی و پیمانکاری 50 تا 100 ساعت 

اضافه کاری و 60 تا 70 ساعت شب کاری لحاظ می کنند.
این کارگر خواســتار رفع تبعیض در پــاداش، حقوق و 
مزایای مزدی خود و همکارانش نسبت به سایر کارگران شد و 
افزود: برای برخی روزهای مناسبتی به حساب همه کارگران 
مبالغی را واریز می کنند اما به کارگران ایثارگر مبلغی تعلق 

نگرفته است.
وی افزود: میانگین دریافتی ما کارگران تبدیل وضعیت 
شده هم اکنون 12 میلیون و 500هزار تومان است در حالی که 

پیش از تبدیل وضعیت 13 تا 14 میلیون دریافتی داشتیم.

کارگران ایثارگر شهرداری نیشابور:

تبدیل وضعیت هم شرایط شغلی را بهتر نکرد

گزارش
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جهان نما

گزارش ها حاکی است که اتحادیه اروپا و بریتانیا بر سر 
طرح هایی برای مبارزه با مهاجــرت غیرقانونی به توافق 
رسیدند. وزارت کشور بریتانیا روز گذشته )جمعه( اعلام 
کرد که دولت بریتانیا و فرانتکس، آژانس گارد ســاحلی و 
مرزی اروپا، با یک ترتیبات کاری جدید موافقت کرده اند 
که زمینه همکاری سودمند برای دو طرف را فراهم می کند. 
قرار است ایلوا یوهانسون، کمیسر امور داخلی اتحادیه اروپا، 
جمعه به لندن سفر کند تا به همراه جیمز کلورلی، وزیر کشور 
بریتانیا در مراســم امضا این توافق شرکت کند. در بیانیه 
دولت بریتانیا آمده است، براساس این توافق، آژانس های 
مرزی بریتانیا و فرانتکس می توانند به اطلاعات یکدیگر 
برای امنیت مرزها و مقابله با جرایم سازمان یافته مهاجرتی 
دسترسی داشته باشــند. بخش های دیگر این توافق به 
برنامه های آموزشی مشترک و تبادل کارکنان می پردازد و 
همچنین دو طرف همکاری هایی در زمینه تحقیق و توسعه 

فناوری های جدید خواهند داشت. جیمز کلورلی در این 
زمینه گفت که جرایم سازمان یافته مهاجرتی و قاچاق افراد 
چالش های جهانی هستند که به راه حل ها و رویکردهای 
مشترک نیاز دارند.  وزیر کشور بریتانیا اضافه کرده است: 
»این توافق مهم بین بریتانیا و فرونتکس گام اساسی دیگری 
برای مقابله با مهاجرت غیرقانونی، تامین امنیت مرزها و 

توقف حرکت قایق ها است. «

بریتانیا و اتحادیه اروپا برای مقابله با مهاجرت غیرقانونی توافق کردند
خبر

رئیس جمهور اوکراین اعلام کرد به دنبال تصاحب 
غیرقانونی قدرت نیست و اگر انتخابات امروز برگزار شود، 
او در آن پیروز خواهد بود. ولودیمیر زلنسکی مدعی شد 
اگر انتخابات ریاســت جمهوری اکنون برگزار شود، او 
از حمایت کافی برای پیروزی دوباره برخوردار اســت. 
زلنسکی در گفتگو با شــبکه خبری فاکس نیوز گفت: 
در حال حاضر من بیشــترین حامیان را در این جامعه 
دارم و اگر همین حالا انتخابات برگزار شود مردم من را 
انتخاب می کنند. او مدعی شد که دستور وی برای لغو 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ اوکراین تلاشی برای 
باقی ماندن در قدرت نبوده و گفت: مسئله این نیست که 
من سعی داشته باشــم در قدرت بمانم چون اگر همین 
حالا انتخابات برگزار شود، من در آن پیروز خواهم بود. 
وی همچنین تصریح کرد که انتخابات ریاست جمهوری 
۲۰۲۴ را لغو نکرده، بلکه بر اساس قانون اساسی اوکراین 

از آنجا که این کشور به دلیل جنگ در وضعیت حکومت 
نظامی قرار دارد، برگزاری انتخابات ممکن نیســت. او 
همچنین با بیان اینکه خواستار تکرار معاهده مینسک 
نیست، گفت: مسئله فقط درباره قلمرو نیست. مسئله 
امنیت ماست. پیام من این است که نمی خواهیم معاهده 
مینسک تکرار شود. یک مناقشه بلاتکلیف و حل نشده 

جدید نمی خواهیم. به چنین چیزی اعتقاد نداریم.

خبر

دستور زلنسکی برای لغو انتخابات ریاست جمهوری اوکراین

وزارت خزانه داری آمریکا ۵۰۰ فرد و نهاد روس را به 
دلیل مرگ »الکســی ناوالنی« به فهرست تحریم های 
خود اضافه می کنــد. این وزارتخانه اعــلام کرد بیش 
از ۵۰۰ فرد و نهاد را به دلیل مرگ »الکســی ناوالنی« 
منتقد سرسخت کرملین در زندان، تحریم می کند. این 
تحریم ها تازه ترین اقدام دولت آمریکا در راستای تحت 
فشار قرار دادن دولت روسیه از آغاز جنگ اوکراین است. 
به گزارش سی ان ان، »جیک ســالیوان« مشاور امنیت 
ملی آمریکا گفت این تحریم های تازه طیف گسترده ای 
از عوامل مربوط به صنایع دفاعی روسیه و منابع درآمدی 
اقتصاد این کشــور را شــامل خواهد شــد. جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا پنجشنبه در رابطه با تحریم های 

جدید، بار دیگر مدعی شد که شخص »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهور روسیه مسئول مرگ ناوالنی بوده است. او 
این اظهارات را کمی پس از دیدار با همسر و دختر ناوالنی 

در سانفرانسیسکو مطرح کرد. 

جنگنده هــای آمریکا و انگلیس عصر روز گذشــته 
حمله به منطقه »الجبانه« در شمال شهر الحدیده انجام 
دادند. آمریکا و انگلیس در تجاوزی جدید، عصر دیروز 
)جمعه( منطقه الجبانه در شمال شــهر الحدیده را در 
۴ نوبت انجام دادند. متجاوزان آمریکایی-انگلیسی روز 
سه شنبه و چهارشــنبه هم مناطقی از استان الحدیده 
یمن را هدف قرار دادند. آمریکا و انگلیس به بهانه حفاظت 
از امنیت کشتیرانی در دریای سرخ، طی چند روز اخیر 
بارها مواضع ارتش یمن را مورد حمله قرار داده اند. ارتش 
یمن اعلام کرده، تا زمان توقف جنگ غزه و لغو محاصره 
این باریکه، در حمایت از مردم غزه و مقاومت فلسطین، 
همچنان به حملات خود علیه کشــتی های مرتبط با 

اسرائیل در دریای سرخ ادامه می دهد. این در حالیست 
که اخیراً فرانسه و برخی دیگر از کشورهای اروپایی هم 
به جمع انگلیس و آمریکا پیوستند اما حملات پدافندی 

را انجام می دهند.

حملات چهارگانه آمریکا و انگلیس به غرب یمنتحریم های جدید آمریکا علیه ۵۰۰ فرد و نهاد روسیه در پی مرگ ناوالنی

همزمان با مذاکرات پاریس انجام شد:  
رونمایی نتانیاهو 

از طرح »غزه بعد از جنگ« 
رســانه های عبری گــزارش دادنــد هیئتی از 
تل آویو دیروز )جمعه( برای مشــارکت در نشست 
پاریس به فرانســه می رود. این رسانه ها گفتند که 
کابینه بنیامین نتانیاهو با اعزام هیئتی از اســرائیل 
برای شرکت در مذاکرات درباره آتش بس در غزه به 
پاریس موافقت کرد. روزنامه یسرائیل هیوم به نقل از 
مسئولان اسرائیل نوشت: واشنگتن بر اسرائیل برای 
شرکت در نشست پاریس فشار زیادی آورد. قرار بر  
این بوده که نشست پاریس روز گذشته )جمعه( با 
مشارکت مسئولانی از آمریکا، قطر، مصر و اسرائیل 
برگزار شود. هیئت رژیم صهیونیستی شامل دیوید 
بارنی، رئیس موســاد، رونین بار، رئیس شــاباک و 
نیتسان آلون، مسئول پرونده اسرا است. ویلیام برنز، 
مدیر آژانس اطلاعات مرکزی آمریکا)سیا(، محمد 
بن عبدالرحمن آل ثانی، نخست وزیر قطر و عباس 
کامل، رئیس اطلاعات مصر در این مذاکرات شرکت 

می کنند.
منابع امنیتی اسرائیلی گزارش دادند کابینه جنگ 
رژیم صهیونیستی به هیئت اسرائیلی اختیار برگزاری 
مذاکرات را داده است. قبلا در مذاکرات قاهره نتانیاهو 
به هیئت اسرائیلی دســتور داده بود که در جلسات 
مذاکرات تنها گوش کننــد و هیچ گفتگویی انجام 
ندهند. در این راســتا، جان کربی، سخنگوی کاخ 
سفید پنجشــنبه اعلام کرد که مذاکرات برت مک 
گورک، فرستاده رئیس جمهور آمریکا به منطقه با 
مسئولان مصری در قاهره و مسئولان اسرائیلی در 

اراضی اشغالی خوب بوده است.

از ســوی دیگر بنیامیــن نتانیاهو ســندی را 
درباره سیاست رژیم صهیونیســتی برای روز بعد 
از جنگ به کابینه ارائه کرد که شــامل بند بســتن 
آژانس امدادرســانی به آوارگان فلسطینی )آنروا( 
با آژانس های بین المللی دیگر اســت. این ســند 
همچنین شامل ایجاد منطقه امنیتی در نوار غزه در 
مجاورت با شهرک های اسرائیلی و ابقای نیروهای 
اسرائیلی در مرزهای جنوبی بین غزه و مصر است. 
این طرح در همین حال شامل پیشنهادهایی برای 
انتصاب مقامات فلسطینی ای که هیچگونه ارتباطی 
با حماس یا کشــورهای دیگر ندارند، در غزه است. 
براســاس این طرح ارتش رژیم صهیونیستی قادر 
خواهد بود در سرتاســر نوار غزه در دوره ای که آن را 
»دوره میانی« نامگذاری کرده ، دســت به عملیات 
نظامی بزند. ســاکنان غزه نیز بجز بخشی که برای 
نظم عمومی خواهد بود،  غیرمسلح خواهند شد. به 
 گفته منابع کابینه هنوز با ســند نتانیاهو موافقت 

نکرده است. 
ایــن طــرح در حالی مطرح شــده کــه منابع 
فلسطینی گزارش دادند در حملات شدید اسرائیل 
به منازل غیرنظامیان در مرکز و جنوب غزه از شامگاه 
پنجشنبه تاکنون بیش از ۱۰۰ نفر کشته شده اند. 
گردان های القسام، شــاخه نظامی جنبش حماس 
هم اعلام کردنــد که تجمع نیروهای اســرائیل در 
جنوب محله الزیتون در شرق غزه را با خمپاره هدف 
قرار داده است. سرایا القدس، شاخه نظامی جنبش 
جهاد اسلامی فلســطین نیز اعلام کرد نیروهایش 
تجمع سربازان رژیم صهیونیستی در محله الزیتون 

را با خمپاره هدف قرار دادند.
از ســوی دیگر حزب الله لبنان هــم تعدادی از 
پایگاه های اســرائیل و تجهیزات جاسوسی آن ها را 
هدف قرار داده اســت. منابع رسانه ای اعلام کردند 
که چندین موشک از جنوب لبنان به سمت شهرک 
إصبع الجلیل شــلیک شــد. همچنین شبکه ۱۴ 
تلویزیون اســرائیل گزارش داد چندین موشک از 
جنوب لبنان به ســمت جولان اشغالی شلیک شد. 
در نهایت حزب الله لبنان دیروز )جمعه( در بیانیه ای 
اعلام کرد پادگان معالیه گولان را با موشــک هدف 

قرار داده است.
حزب الله لبنــان تأکید کرد این حمــلات را در 
واکنش به تجاوزات دشمن صهیونیستی به روستاها 
و منازل غیرنظامیان در جنوب لبنان و در حمایت 
از مــردم و مقاومت غزه انجام داده اســت. مقاومت 
اســلامی لبنان هم چنین اعلام کرد در حمایت از 
ملت فلسطین در غزه و پشتیبانی از مقاومت جسور 
آن و در پاسخ به حملات اسرائیل به روستاها و منازل 
غیرنظامیان به ویژه مرکز دفاع مدنی در بلیدا، مبارزان 
مقاومت صبح دیروز حمله هوایــی را با دو پهپاد به 
 مقر رهبری شــورای منطقه ای در کریات شــمونا 

انجام دادند.

حدود یک هفته پیش الهام علی اف، 
رئیس جمهور آذربایجــان و نیکول 
پاشینیان، رییس جمهور ارمنستان 
به همراه اولاف شولتس، صدراعظم 
آلمان در نشستی سه جانبه در حاشیه 
اجــلاس امنیتی مونیخ بــا یکدیگر 
دیدار کردند و این دیــدار به صورت 
تخصصی از سوی بسیاری از رسانه ها 
و اندیشــکده های غربی زیر ذره بین 
قرار گرفت. بســیاری از این رسانه ها 
و مطبوعات اعلام کردند که برلین به 
دنبال آن است تا بتواند به نمایندگی 
از اتحادیه اروپا دو طرف را به ســمت 
و ســویی جهت دهی کند که نهایتاً 
یک توافــق صلح میان آنهــا به امضا 
برسد. برخی دیگر از اندیشکده ها هم 
اعلام کردند که این مذاکرات با ابتکار 
صدراعظم آلمان انجام شــده و اولین 
دیدار روســای جمهور آذربایجان و 
ارمنستان در سال میلادی جاری به 
حساب می آید که البته ریشه و دلیل 
آن هم مناقشات دو طرف بر سر منطقه 
قره باغ اعلام شد. در آنموقع خبرگزاری 
آذری پرس آذربایجان )آپا( در اینباره 
گزارش داد که مذاکرات کمیته های 
دو کشور برای تعیین مرزها قرار است 
ادامه بیابد و در راستای انتشار این خبر 
و طبق بیانیه دفتر صدراعظم آلمان،  
شــولتس در این دیدار سه جانبه که 
به ابتکار او انجام شــده بود، خواستار 
به نتیجه  رسیدن ســریع مذاکرات 
صلح میان باکو و ایروان شــده است. 
پس از این دیدار نیز شولتس گفت که 
روسای جمهور ارمنستان و جمهوری 
آذربایجان وعده دادند که اختلافات 
را به طور مســالمت آمیز حل وفصل 
کنند. صدراعظم آلمان همچنین در 
جمع خبرنگاران اعلام کرد که برلین 
و اتحادیه اروپا آمــاده حمایت از روند 
صلح با »بیشترین توان« خود هستند. 
آنچه در این میان مهم به نظر می رسد 
این است که دولت ارمنستان پس از 
دیدار سه جانبه مذکور اذعان کرد که 
ایروان و باکو در این دیدار توافق کردند 
فعالیت ها برای رسیدن به صلح ادامه 
یابد. این مواضع در حالی مطرح شد 
که علی اف در یکم فوریه ۲۰۲۴ گفته 
بود که معاهده صلح میان دو کشــور 
تنها پس از اصلاحات در قانون اساسی 

ارمنســتان امکان پذیر خواهد بود. 
اینکه تا چه حد ایروان به سخنان باکو 
در خصوص اصلاحات قانون اساسی 
خود اهمیت می دهد چندان اهمیت 
ندارد اما باید متوجه بود که اساســاً 
جمهوری آذربایجان این مساله را یکی 
از مطالبات خود در مواجهه با ایروان و 
همچنین پرونــده قره باغ می داند. به 
گونه ای که کمتر از شــش روز پیش 

سخنگوی وزارت خارجه آذربایجان 
اعلام کرده بود که ایروان باید مواردی 
مربوط به اسناد دولتی از جمله قانون 
اساسی را که شامل ادعاهای ارضی بر 
حق حاکمیت و یکپارچگی قلمروی 
جمهــوری آذربایجان می شــود، از 
قوانین خود حــذف کند. با وجود این 
اختلافــات، رســانه های آذربایجان 
چهارشنبه گذشته گزارش دادند که 
ایروان بسته بعدی پیشنهادات توافق 
صلح ارمنستان-جمهوری آذربایجان 
را از باکو دریافت کرده و ساعاتی بعد 
هم آرمن گریگوریان، دبیر شــورای 
امنیت ارمنســتان این خبر را تایید 
کرد. گریگوریان همچنین گفت که 
پیش نویس توافق صلح در دیدار آتی 
وزرای امور خارجه دو کشــور مورد 

بحث قرار خواهد گرفته است. 

ناتو به دنبال محاصره مسکو 
از ناحیه قفقاز 

با نگاهی بــه اظهــارات مقامات 
ارمنســتان و آذربایجان و همچنین 

دیدار ســه جانبــه میــان علی اف، 
پاشینیان و شــولتس شاید این پیام 
مخابره شود که به زودی منازعه میان 
باکو و ایروان بر سر قره باغ خاتمه میابد 
و دو طرف توافق صلح را امضا می کنند. 
اما آنچه در این میان باید موردنظر قرار 
بگیرد این است که اساساً نخست وزیر 
ارمنســتان به دنبال آن اســت تا از 
غرب علیه روسیه امتیازات موردنظر 
خود را کسب کند؛ چراکه پاشینیان 
معتقد است که در جنگ با آذربایجان 
هیچگونه حمایتی از سوی مسکو به 
نفع وی و کشــورش انجام نشده و به 
نوعی او معتقد اســت که روس ها به 
وی خیانت کرده اند. بر همین اساس 
روز گذشــته )جمعه( نخست وزیر 
ارمنستان با بیان اینکه پیمان امنیت 
جمعی در مورد ارمنستان اجرا نشده 
گفت که ایروان عضویــت خود را در 
ســازمان پیمان امنیــت جمعی به 
حالت تعلیق درآورده است. پاشینیان 
اعلام کرده که از نظــر ایروان پیمان 
امنیت جمعی مخصوصاً در ۲۰۲۱ و 

۲۰۲۲ در قبال ارمنستان اجرا نشده 
و ما نمی توانیم به ایــن امر بی توجه 
باشیم و بر همین اســاس ما شرکت 
خود را در این پیمــان تعلیق کردیم 
تا ببینیم در آینده چــه اتفاقاتی رخ 
می دهد. در مقابل دمیتری پسکوف، 
ســخنگوی کرملین هم اعلام کرد 
که طرف ارمنــی در خصوص تعلیق 
عضویت خود از این پیمان هیچ اقدام 
رســمی انجام نداده و قصــد داریم 
با همــکاران خود در ایــروان تماس 
گرفته و درباره معنــای این بیانیه ها 

شفاف سازی کنیم. سخنگوی کرملین 
در بخشی از اظهارات خود گفته است 
که در خصوص این مساله فهم جزئیات 
بسیار مهم است و امیدواریم دوستان 
ارمنی همه چیــز را برایمان توضیح 
دهند! ســخنان وی به خوبی نشان 
می دهد که مســکو به هیــچ وجه از 
مواضع پاشینیان نه تنها راضی نیست، 
بلکه باید مواضع کرملیــن را نوعی 
هشــدار به ایروان تلقی کرد. موضوع 
دومی که در راســتای این اظهارات 
پاشینیان باید مورد نظر قرار بگیرد این 
اســت که با تمام مثبت اندیشی اروپا 
و رسانه هایشــان، صلح با آذربایجان 
را منتفی دانســته است. او در بخشی 
از ســخنانش صراحتاً اعلام کرده که 
اگر اظهارات آذربایجان را بررســی 
کنیــم، می بینیم که حملــه ای تازه 
به ارمنستان بســیار محتمل است و 
ما در مورد حمله اخیر هم خواســتار 
تحقیقات هســتیم؛ اما با این وجود، 
باکو از ایــن وضعیت برای تشــدید 
لفاظی های خود اســتفاده می کند. 
اینکه چرا از یک سو ارمنستان روسیه 
را مورد خطاب قرار می دهد و پیمان 
امنیت جمعی که برای مسکو از منظر 
امنیتی اهمیت زیادی دارد را به کنار 
می زند و از سوی دیگر باکو را به حمله 
احتمالی متهم می کند نشان می دهد 
که احتمالاً پاشینیان در پشت صحنه 
با اروپایی ها یک هماهنگی جدید را 
عملیاتی کرده است. به عنوان مثال 
دیروز )جمعه( سباستین لکورنو، وزیر 
دفاع فرانسه در یک جلسه توجیهی 
مشترک با وزیر دفاع ارمنستان اعلام 
کرد که در مــورد دفــاع هوایی اگر 
ارمنستان به موشک های کوتاه برد، 
متوســط و بردهای دیگر نیاز دارد ما 
این موشــک ها را در اختیــار ایروان 
قرار می دهیم. علاوه بر این باید توجه 
داشت که نخســت وزیر ارمنستان 
چندی پیش در نشســت »اتحادیه 
کشــورهای مستقل همســود« که 
ابــدا کننده آن روســیه اســت هم 
شرکت نکرد ولی در مقابل رزمایش 
مشــترکی با ارتش ایالات متحده و 
دقیقاً زیرگوش مســکو برگزار کرد. 
حال به نظر می رســد که پاشینیان 
در حاشــیه اجلاس امنیتی مونیخ 
قول هایی از غرب با محوریت نظامی و 
تسلیحاتی گرفته است که اگر درست 
باشد به معنای پیشــروی ناتو علیه 

کرملین است! 

اینکه تا چه حد ارمنستان 
به سخنان باکو در خصوص 

اصلاحات قانون اساسی 
خود اهمیت می دهد چندان 

مهم نیست، اما باید توجه 
داشت که اساساً جمهوری 

آذربایجان این مساله 
را مطالبه اصلی خود در 

مواجهه با ایروان و همچنین 
پرونده قره باغ می داند

به نظر می رسد که پاشینیان 
در حاشیه اجلاس امنیتی 
مونیخ قول هایی از غرب 

با محوریت نظامی و 
تسلیحاتی گرفته که اگر 

درست باشد به معنای 
پیشروی ناتو علیه کرملین 

خواهد بود

فرشاد گلزاری

خروج ارمنستان از پیمان امنیت جمعی با فروش تسلیحات فرانسوی به ایروان همزمان شد؛

دو شوک به روسیه با یک هدف!
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شهرنوشت

جمعــه، 11 اســفند، دو انتخابات 
مجلس شــورای اســامی و انتخابات 
مجلس خبرگان به صورت همزمان در 
سراسر کشور برگزار خواهد شد. اما این 
دو انتخابات تفاوت های ماهوی بســیار 
با دوره های قبلی خود دارد. بر اســاس 
اعام وزارت کشور، نه به شناسنامه های 
رای دهندگان مُهر شرکت در انتخابات 
زده می شود و نه اساســا نیاز هست رای 
دهنده شناسنامه برای اخذ رای ارائه دهد. 
تنها کارت ملی، پاسپورت، کارت پایان 
خدمت یا گواهی نامه بــرای این منظور 
کافی است. تسهیل در انتخابات در حالی 
اســت که کمتر از یک هفته به انتخابات 
مجلس باقی مانده و هنوز بســیاری از 
شهروندان نه شــور و هیجان و حرف و 
حدیثی در خصوص شرکت در انتخابات 
نشان می دهند و نه اساسا اطاعی از چند 
و چون وکاندیداها دارند. به طوری که انگار 
این انتخابات قرار است در کشور همسایه 

و بدون اثری بر زندگی آنها برگزار شود.
همه اینها البته دلیل آن نیســت که 
انتخابات بدون حاشــیه بماند و حرف و 
حدیث هایی درخصوص نحوه برگزاری آن 
در میان نباشد. در حالی برگزارکنندگان 
سخن از تســهیل برگزاری انتخابات به 
میان می آورند که بسیاری آن را در شرایط 
فعلی کشور، با شائبه مهندسی انتخابات 

نگران کننده می دانند.
آنها این سوال را مطرح می کنند که 
بدون مُهر زدن شناسنامه تنها راهی که 
امکان دارد یک نفر نتواند دو یا چندبار رای 
دهد، این خواهد بود که در روز انتخابات 
تمامی شعب رای )ثابت و سیار( به صورت 
برخط و لحظه ای از تمام نقاط کشــور 
اطاعات  خود را به ســرورهای مرکزی 
بفرســتند. در حالی که برخــی از نبود 
زیرســاخت لازم در این خصوص ابراز 
نگرانی کرده اند که برخی هم این سوال 

را پرسیده اند که در صورت قطع برق، قطع 
اینترنت یا هک سیستم وزارت کشور که 
با توجه به سوابق کشور در حوزه امنیت 
ســایبری دور از انتظار نیست، سامت 
این انتخابات چگونه تضمین خواهد شد؟

انتخابات الکترونیک 
در معدود حوزه های انتخابیه

الکترونیکی شدن انتخابات موضوع 
جدیدی نیست. اولین بار در زمان دولت 
هاشمی رفسنجانی بود که آوازه برگزاری 
انتخاب الکترونیکی به گوش رســید. 
زیرســاخت های مختصر در آن زمان، 
البته سبب شــد تا این برنامه به جایی 
نرســد تا اینکه در دوره دولت اصاحات 
بخشی از انتخابات شورای شهر به صورت 
الکترونیک برگزار شد. این رویه اما ادامه دار 
باقی نماند، چرا که اعضای شورای نگهبان 
به دلیل آنچه باعث ســلب نظارت این 

نهاد در امر انتخابات می شــد، این شیوه 
را نمی پذیرفتنــد. ایــن مخالفت ادامه 
داشــت تا اینکه خبر رسید در انتخابات 
آتی بسیاری از شهرها آمادگی برگزاری 
انتخابات الکترونیک را دارند، حتی مجلس 
دولت را مکلف کرد که در یک هشــتم 
حوزه های انتخابیه، رای گیری الکترونیک 
باشد. اما در نهایت ستاد انتخابات کشور 
اعام کرد که انتخابات مجلس شورای 
اســامی تنها در قم، رشــت و خمام، 
 آبــادان و مایر به صــورت الکترونیکی 

برگزار می شود.
اما از فرایند مدرن شدن انتخابات، به 
تهران و سایر شهرها تنها حذف شناسنامه 

و مُهر رسید!
هرچند دیروز، ســید جواد هاشمی، 
رئیس ســتاد انتخابــات کهگیلویه و 
بویراحمد در خصوص دلیل حذف مُهر 
گفت که »با توجه به اینکه با درج مُهر در 

شناسنامه، برخی رسانه های معاند سعی 
در سوءاستفاده برای تشــویش اذهان 
عمومی را داشتند امسال برای رفع ابهام 
اجباری نبودن شرکت در انتخابات، ثبت 
مُهر در شناســنامه حذف شده است«، 
اما برخی انتقال ســوابق مشــارکت در 
انتخابات از مهر انتهای شناســنامه به 
پرونــده الکترونیکی ملی هر فــرد را به 
منزله سهولت بررسی سوابق مشارکت 
انتخاباتی شــهروندان از ســوی قدرت 

حاکم دانسته و معتقدند، این امر ممکن 
است به افزایش فشار اجتماعی به افرادی 
بینجامد که در انتخابات شرکت نمی کنند 
و نگرانی در خصوص اشتغال و استخدام و 
 دریافت خدمات اجتماعی و رفاهی  آنها را 

افزایش دهد.

نگرانی از اشکالات 
در فرآیند رای گیری

از ســوی دیگر تصمیم اخیر ســتاد 
انتخابات در وزارت کشــور در خصوص 
امکان اســتفاده از مدارک هویتی چون 
گواهینامه، کارت پایان خدمت یا گذرنامه 
و کارت ملی به جای شناسنامه این سوال 
را ایجاد کرده است که آیا این روش منجر 
به افزایش شــمار تخلفات در حوزه های 

انتخابیه نمی شود؟
کارشناسان در حالی به این موضوع 
اذعان دارنــد که در شــرایط طبیعی و 
نرمال کســی که یک بار کــد ملی اش 
استفاده شــود، برای بار دوم نمی تواند از 
آن استفاده کند، این نگرانی را نیز طرح 
می کنند در صورتی که در روز رای گیری 
سیستم های اینترنتی برگزاری انتخابات 
هک یا به هر دلیلی قطع شوند، آیا فرصت 
برای تقلب یــا دادن رای تکراری فراهم 
نخواهد شــد؟ یا اساسا برگزار کنندگان 
می توانند از این امکان برای افزایش شمار 
شــرکت کنندگان در انتخابات، به نفع 

جریان یا کاندیدایی خاص سود جویند؟

معاون سیاسی وزارت کشور در دولت 
یازدهم معتقد است: »اگر افرادی که در 
مراحل اولیه هویت افراد را احراز می کنند، 
کد ملی را ثبت کنند، هر کجای دیگر که 
بروند در سیستم مشاهده می کنند که 
این فرد رأی داده دیگر مشــکلی پیش 
نمی آید، مگر اینکه کد ملی فرد زمان رأی 

دادن ثبت نشود«.
محمد حسین مقیمی، در مورد اینکه 
امکان دارد در برخی مناطق کشور امکانات 
اینترنتی یا کامپیوتری در روند اخذ رأی 
وجود نداشته باشد، به خبرآناین گفته 
است: »در این موارد باید شناسنامه و کارت 
ملی را به عنــوان مدارک هویتی مدنظر 
قرار دهند. البته خود مجریان انتخابات 
حتماً فکری در این مــورد کرده اند«. در 
حالی ســتاد برگزاری انتخابات تاکنون 
در خصوص امنیت برگزاری انتخابات با 
حذف مهر و شناسنامه توضیحاتی ارائه 
نکرده اند که بســیاری از صاحبنظران از 
نقش مهم نهادهای نظارتی در این میان 

سخن به میان می آورند.
در ایــران و در ســال های اخیــر، 
سیســتم های احراز هویــت آناین در 
بخش های مختلف سازمان های دولتی و 
خصوصی گسترش یافته است. به عنوان 
مثال زیرساخت هایی که در سیستم های 
احراز هویت نرم افزارهای مختلف بانکی 
استفاده می شــوند، نمونه های موفقی 
هستند که در صورت پیشرفت فناور یهای 
فنی و تضمین امنیتشان، می توانند در 

انتخابات هم کمک کننده باشد. 
با ایــن حــال اغلــب صاحبنظران 
معتقدنــد، در انتخاباتی کــه نیمی از 
کاندیداهای آن رد صاحیت شده و تنها 
جریان های به شــدت هم فکر و نزدیک 
به حاکمیت در لیســت داوطلبان باقی 
مانده اند و در حالی که با نگاهی به فضای 
عمومی و برخی نظرسنجی ها می توان 
سطح مشــارکت را در انتخابات پیش 
رو پیش بینــی کرد، طبیعی اســت که 
هر دســتکاری در فرآیند فنی برگزاری 
انتخابات اذهان جامعــه را در خصوص 

سامت انتخابات نگران خواهد کرد. 

دیروز، سید جواد هاشمی، 
رئیس ستاد انتخابات 
کهگیلویه و بویراحمد 

گفت: »با توجه به اینکه با 
درج مُهر در شناسنامه، 
برخی رسانه های معاند 

سعی در سوءاستفاده برای 
تشویش اذهان عمومی را 
داشتند، امسال برای رفع 

ابهام اجباری نبودن شرکت 
در انتخابات، ثبت مُهر در 

شناسنامه حذف شده است«

برخی انتقال سوابق 
مشارکت در انتخابات از مهر 
انتهای شناسنامه به پرونده 
الکترونیکی ملی هر فرد را 

به منزله سهولت بررسی 
سوابق مشارکت انتخاباتی 
شهروندان از سوی قدرت 
حاکم دانسته و معتقدند، 

این امر ممکن است به 
افزایش فشار اجتماعی به 

برخی افراد بینجامد

بدون مُهر زدن شناسنامه 
تنها راهی که امکان دارد یک 

نفر نتواند دو یا چندبار رای 
دهد، این خواهد بود که در 
روز انتخابات تمامی شعب 

رای )ثابت و سیار( به صورت 
برخط و لحظه ای از تمام نقاط 

کشور اطلاعات  خود را به 
سرورهای مرکزی بفرستند. 
اما در صورت قطع برق، قطع 

اینترنت یا هک سیستم 
وزارت کشور که با توجه 
به سوابق کشور در حوزه 

امنیت سایبری دور از انتظار 
نیست، سلامت این انتخابات 

چگونه تضمین خواهد شد؟
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وزیر ارشاد خبر داد؛
ایجاد یک قرارگاه برای حفظ و 

روخوانی قرآن
وزیر ارشاد از ایجاد قرارگاه 
تربیت 1۰ میلیون حافظ قرآن 
در کشور خبر داد. به گزارش 
ایرنا، محمدمهدی اسماعیلی 
گفت: برای رسیدن به این قله 
باید ضمن ایجاد قرارگاه حفظ قرآن و پایه گذاری آن در 

کشور، عزم جدی در میان همه بخش ها اتفاق بیافتد.
    

رفتار ضد فرهنگی دو طلبه جوان در 
»جشن تکلیف« دختران دانش آموز

رفتار ضدفرهنگی دو طلبه 
جوان در »جشــن تکلیف« 
دختران دانش آمــوز که در 
حســینه معلی برگزار شده 
واکنش هایی را به دنبال داشته 
است. ویدیوهای این مراسم که از شبکه سه تلویزیون 
پخش شده نشــان می دهد که این دو طلبه در جمع 
سه هزار دختر دانش آموز، به آنها می گویند »اهل دعوا 
باشیم« و با شعار »دعوا دعوا« آنها را به »دعوا با دشمنان 
و آمریکا و اســرائیل« فرامی خواننــد. در یکی دیگر از 
شعارها، این دو برای دختران دبستانی آرزوی »عروس« 
 شــدن می کنند و دانش آموزان به دنبال آنها شــعار را 

تکرار می کنند.
    

مهاجری در نامه ای به نماینده رهبری در دانشگاه ها
شما از اخراج این همه استاد 
خبر دارید و سکوت می کنید؟

محمد مهاجــری، فعال 
سیاســی اصولگرا، در نامه ای 
به مصطفی رستمی، نماینده 
رهبر در دانشــگاه ها از اخراج 
بی رویه اســاتید انتقاد کرد.  
مهاجری نوشــت: حتما اطاع داریــد از ابتدای روی 
کارآمدن دولت سیزدهم، موجی از اخراج اعضای هیات 
علمی دانشگاه ها در سراسر کشور ایجاد شده است. در 
ادامه این نامه آمده است: برای هریک از اخراج ها دلیلی 
عنوان شده یا تراشــیده اند. عده ای را به دلیل مسائل 
اداری)مثا پایان قرارداد و...( و گروهی را به بهانه ضعف 
علمی کنار گذاشــته اند.اما حتی خواجه حافظ شیراز 
هم می داند اکثر قریب به اتفاق این برکناری ها به دلیل 
اختاف مذاق سیاسی اساتید یادشده با طرز فکر جناح 
حاکم بر آقای رئیسی و دولت اوست. وی ادامه داده  است: 
برداشت این است که سیاسیون حاکم که نماینده اقلیت  
کوچکی از جامعه اند حتی رئیس نهاد نمایندگی رهبری 
در دانشــگاهها را هم در جریان نمی گذارند. اما اگر این 
فرض غلط باشد، باید بپذیریم جنابعالی بر همه اخراج ها 
مهر تایید زده اید؟ در ادامه این نامه می خوانیم: افرادی 
که نسبت به شما شناخت دارند ، چنین تصوری را غلط 
می دانند اما باز هم  اشــکال به جای خود باقی است که 
آیا اساتید اخراجی از شــما تظلم خواهی کرده اند؟ اگر 
کرده اند نتیجه چه بوده؟ و اگر کسی به شما برای این کار 
مراجعه نکرده،تسلیم این واقعیت شده که از شما کاری 
برنمی آید و خالص سازان  چهارنعل به سوی مقصد خود 
می تازند؟ مهاجری در ادامه می نویسد: به جنابعالی این 
است که دلیل واقعی)نه اعامی( برای اساتید اخراجی را 
کشف و بی هیچ ماحظه ای در رسانه ها منتشر کنید. 

شجاعتش را دارید. ندارید؟
    

بازار داغ فروش امتیاز خودروی مادران
در حالی که بســیاری از 
مادران امــکان خرید خودرو 
را ندارنــد امتیاز خــود را با 
قیمت های عجیب و غریب به 
فروش می رسانند. تجارت نیوز 
در گزارشی نوشــت: به عنوان مثال مادری امتیاز خود 
برای ثبت نام طرح مادران رو به قیمت ۲۰۰ میلیون تومان 
آگهی کرده است. مادر دیگری امتیاز خود برای ثبت نام 
لاماری ایما را به قیمت 1۰۰ میلیون گذاشــته است. 
قیمت این امتیازها از حدود ۵۰ میلیون تومان شروع و تا 

بالای ۲۰۰ میلیون تومان هم می رسد.
    

بازداشت ۱۱ هزار 
شکارچی  غیرمجاز در کشور

فرمانده یگان های انتظامی 
و حفاظتی فراجا از کشف بیش 
از ۴۰۰۰ قبضه ساح شکاری 
غیرمجاز ازسوی محیط بانان 
یگان حفاظت سازمان محیط 
زیست کشور در 11 ماهه سال جاری خبر داد. به گزارش 
ایسنا، رضا بنی اســدی فر در این باره گفت: همچنین 
در این مدت با دســتگیری 11 هزار و ۲۶1 نفر شاهد 
افزایش 1۸ درصدی دستگیری و کشف در حوزه شکار 

غیرمجاز بودیم.

از گوشه و کنار 

در روزهای اخیر جمع زیادی از نهادهای علمی و دانشــگاهی و تشکل های 
محیط زیستی شــامل انجمن ملی ارزیابی اثرات محیط زیستی ایران، اتحادیه 
انجمن های علمی - دانشجویی محیط زیست ایران، شورای هماهنگی و شبکه 
ملی سازمان های مردم نهاد محیط زیستی و منابع طبیعی کشور، جمعی از اعضای 
هیات علمی پژوهشکده علوم محیطی دانشگاه شهید بهشتی، ۳۰۰ تشکل فعال 
در حوزه های محیط زیســت و منابع طبیعی کشور و 1۰۳ نفر از اعضای ذی نفوذ 
جامعه محلی شهرســتان های دشــت آزادگان و هویزه )که در مجاورت تالاب 
هورالعظیم قرار گرفته است(، با ارســال نامه های جداگانه ای به علی ساجقه، 
معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست و سمیه رفیعی، 
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس، خواستار بررسی و اصاح شرایط استقرار 

»طرح توسعه میدان نفتی سهراب« و الزامات محیط زیستی مربوط به آن شدند.
به گزارش ســایت دیده بان ایران، براساس آنچه قبا سعید کریمی، مدیرکل 
دفتر ارزیابی زیست محیطی ســازمان حفاظت محیط زیست گفته بود، در حال 
حاضر برای حفر دو چاه در میدان نفتی سهراب مجوز صادر شده است که هر دو 
چاه در خارج از محدوده تالاب هورالعظیم قرار دارنــد، اما وزارت نفت قصد دارد 
که طرح توسعه میدان نفتی ســهراب را اجرا کند که براساس آن، ۲۰ چاه در فاز 
اول پروژه و 1۲ چاه نیز در فاز دوم آن در دل تالاب هورالعظیم حفر خواهد شــد. 
بررسی های کارشناسی نشــان می دهد که صرفا اجرای فاز اول این پروژه، منجر 
به خشک شدن 1۸ هکتار از تالاب مذکور بر اثر استحصال اراضی تالابی خواهد 
شد. این در حالی اســت که »تالاب هورالعظیم« یا همان »تالاب هورالهویزه« 
 تنها بازمانده از تالاب های وســیع بین النهرین محسوب می شود که هنوز مقدار 

اندکی آب دارد.
همچنین براســاس اظهارات مدیرکل دفتر ارزیابی زیست محیطی سازمان 
حفاظت محیط زیست در گفت وگو با دیده بان ایران، سازمان محیط زیست شروط 

هشت گانه ای را برای صدور مجوز طرح توسعه میدان نفتی سهراب صادر کرده 
است که از جمله آن ها، »لزوم بررســی خروج محوطه های سرچاهی از محدوده 
تالاب و امکان سنجی انجام روش حفاری مایل برای جلوگیری از استحصال اراضی 
تالابی در حین اجرای پروژه« است. ضمن این که به گفته سعید کریمی، پیش از 
صدور هرگونه مجوزی برای این پروژه، باید مطالعات ارزش گذاری اقتصادی تالاب 
هورالعظیم و خدمات اکوسیســتمی آن و همچنین مطالعات مربوط به ارزیابی 
توان و تاب آوری تالاب هورالعظیم و البته مطالعات ارزیابی اثرات ناشی از اجرای 
پروژه بر محیط اجتماعی توسط مجری طرح تهیه و به سازمان محیط زیست ارائه 
شود. عاوه بر این ها، باید میزان TPH، PAH و فلزات سنگین در نقاط متاثر از 
حاشیه فعالیت میدان سهراب در دو فاز، قبل از شروع بهره برداری و یک سال پس 

از بهره برداری از چاه های یک و دو نیز سنجیده شود.
اجرای طرح توسعه میدان ســهراب منوط به ارائه طرح جامع احیای تالاب 

هورالعظیم توسط وزارت نفت است
در چنین شرایطی از »علی ساجقه«، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
درباره نامه ارسالی تشکل های علمی و ســمن ها به او درباره لزوم اصاح ضوابط 
زیســت محیطی طرح توســعه میدان نفت ســهراب ســوال کردیم و معاون 
رئیس جمهور نیز در پاسخ به خبرنگار دیده بان ایران توضیح داد: هر نامه ای که به 
بنده برســد و روی کارتابل اینجانب قرار گیرد، حتما آن را مطالعه می کنم. البته 
نامه هایی زیادی از سمن ها و نهادهای دانشــگاهی به اینجانب ارسال می شود 
و تشکل های محیط زیســتی به سازمان حفاظت محیط زیســت لطف دارند و 
پیشنهاداتی را ارائه می دهند که حتما مورد توجه ما قرار می گیرد، ضمن این که از 
راهکارهایی که دوستان ارائه می کنند نیز استفاده می کنیم و از انتقادات سازنده 

کارشناسان نیز استقبال خواهیم کرد.
وی افزود: براساس آخرین نشســت هایی که با مسئولان محترم وزارت نفت 

درباره طرح توسعه میدان نفتی سهراب داشتم، قرار شده است که این وزارتخانه 
در ابتدا پژوهش های لازم درباره طرح جامع احیای تــالاب هورالعظیم را انجام 
دهد و اگر قرار است چاه جدیدی حفر شــود، این اقدام منوط به ارائه طرح جامع 
احیای تالاب توســط وزارت نفت خواهد بــود؛ یعنی تا پیش از ایــن که نتایج 
پژوهش های مربوط به طرح جامع احیای تالاب به ســازمان محیط زیست ارائه 
نشود، با صدور مجوز حفر چاه های جدید موافقت نخواهیم کرد. البته با توجه به 
این که میدان نفتی سهراب با کشور عراق مشترک است، ممکن است برای حفر 
چاه های جدید مجوز صادر شود، اما حتما باید پیش از این اقدام، مطالعات مربوط 
 به ارزیابی توان و تاب آوری تالاب به نتیجه برســد و طرح جامع احیای تالاب نیز 

تهیه شود.
ساجقه در پایان خاطرنشان کرد: گزارش ارزیابی زیست محیطی طرح توسعه 
میدان نفتی سهراب همچنان در دست بررسی قرار دارد و هنوز هیچ گونه مجوزی 
برای حفر چاه های جدید، غیر از دو چاهی که قبا برای حفر آن ها مجوز صادر شده 
بود، توسط سازمان حفاظت محیط زیســت صادر نشده است. در روزهای آینده 
جلساتی را با مســئولان محترم وزارت نفت برگزار خواهیم کرد تا راهکارهایی را 
که براساس آن ها، اجرای این پروژه با کمترین آسیب وارده به محیط زیست تالاب 

هورالعظیم همراه باشد، امکان سنجی کنیم.

هشدار رئیس سازمان محیط زیست به وزارت نفت

بدون ارائه طرح جامع، توسعه میدان نفتی سهراب نباید انجام شود

گزارش

در ادامه تغییر در مدارک احراز هویت، شرط مهر زدن بر شناسنامه هم پس از 45 سال حذف شد

تسهیلات در فرآیند فنی انتخابات! سعیده علیپور
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 ، ی د ا مــر مصطفــی  - ین و قز
خبرنگارتوسعه ایرانی: استاندار قزوین 
گفت: کســانی که آبروی خودشــان را 
در مســیر منافــع مــردم و صیانت از 
دستاوردهای نظام جمهوری اسلامی فدا 
می کنند، همانند کسانی هستند که در راه 

دفاع از کشور شهید می شوند
محمدمهدی اعلایی در مراسم تکریم 
و معارفــه فرماندار شهرســتان قزوین 
اظهار کرد: امیدواریم کســی که در این 
نظام مدیریتی و در این اســتان از آبروی 
خودش مایه می گذارد و مقابل شیادان 

و بی تقوایان می ایســتد،خداوند اجر او 
را بدهد.

وی اضافه کرد: همه آن انتصاباتی که 
مستقیماً از طرف استاندار اتفاق افتاده 
مربوط به عمده افرادی بوده که خودمان 
به دنبال آنها رفتیم تا قبول مســئولیت 

کنند. اعلایی تصریح کرد: خیلی ها تلاش 
کردند تا به این مســوولیت ها برسند و 
خیلی ها را واســطه می کردند تا منافع 
شــخصی خودشــان را حفظ کنند، اما 
کســانی انتخاب شــدند که به دنبال 
مســئولیت نبودند بلکه ما آنها را اقناع 

کردیم چون وظیفه بــر دوش آنها قرار 
داشت و باید به این وظیفه عمل می کردند.

اســتاندار قزوین در خصوص پست 
سرپرســتی فرمانداری قزوین نیز بیان 
کرد: با انتصاب اســلامی صدر به عنوان 
سرپرســت فرمانداری قزوین این پیام 
مخابره شــد که ظرفیت های مدیریتی 
ارزشمند کشور و انسان فرهیخته ای که 
دارای انگیزه و توان در مسیر خدمتگزاری 
به مردم هستند مورد توجه دولت قرار دارد. 
نماینده دولت در استان قزوین تاکید کرد: 
دولت سیزدهم دولتی نیست که بخواهد 
با باند بازی، زد و بند و بــاج دادن افراد را 
در مســوولیت های مختلف قرار بدهد و 
صداهای که از نقاط مختلف بلند می شود 
به خاطر به سنگ خوردن و نتیجه نگرفتن 

از زیان ها و بعضی از توطئه ها است.
اعلایی بیان کرد: برادر بزرگواری که 
امروز به عنوان فرماندار قزوین منصوب 
می شود به همین شــیوه انتخاب شده و 
انشالله ایشان همانند منتخبین با اخلاص 
سابق که به واسطه توفیقاتی که در استان 
داشتند به شهرت های ملی رسیدند از این 

آزمون سخت سربلند بیرون رود.
اســتاندار قزوین خاطرنشان کرد: از 
سرپرست جدید فرمانداری قزوین انتظار 
داریم تا با اخلاص، صداقت، ســلامت، 

خستگی ناپذیری و با مجاهدت در مسیر 
مقابله با ناراستی ها کار خود را شروع کنند 

و به آن تداوم بخشند.
استاندار قزوین با بیان اینکه برخورد 
با فساد اولین خواسته مردم از مسوولان 
استان است، اظهار کرد: ما اگر هر موضوعی 
را برای مردم با دلایــل گوناگون توجیه 
کنیم، موضوع فساد و وجود فساد را نمی 

توانیم توجیه کنیم.
گفتنی است در این مراسم، از اقدامات 
و عملکرد غلامحســن اســلامی صدر 
سرپرست پیشــین فرمانداری قزوین 
تقدیر و تشکر به عمل آمد و طیب ملک 
پور به عنوان سرپرست جدید فرمانداری 

معرفی شد.

استاندار: 

برخورد با فساد مهمترین خواسته مردم از مسوولان قزوین است

: استاندار قزوین گفت: 
کسانی که آبروی خودشان 

را در مسیر منافع مردم و 
صیانت از دستاوردهای 

نظام جمهوری اسلامی فدا 
می کنند، همانند کسانی 
هستند که در راه دفاع از 

کشور شهید می شوند

باغستان-زهرا قره باغی،خبرنگارتوسعه ایرانی: مهندس شمسایی از راه اندازی »سامانه ی جامعی در مدیریت آرامستان با نام 
پردیس« با قابلیت های مختلف در شهرباغستان خبر داد. شهردار باغستان با اعلام خبر مطروحه اظهار کرد: شفافیت، ارائه خدمات 
الکترونیک، ارتباط موثر با شهروندان گرامی، هوشمندسازی و سامانه جامع اطلاعات شهری از موضوعات مهمی است که مجموعه 
مدیریت شهری از نخستین روز کاری خود با جدیت برای تحقق آنها تلاش نموده و اقدامات لازم را در دستور کار قرار داده است. مهندس 
محمدرضا شمسایی در ادامه افزود: لذا در راستای نیل به اهداف شهرداری الکترونیک و رفاه حال شهروندان و همچنین مدیریت متمرکز 
اطلاعات، شهرداری باغستان اقدام به راه اندازی مرکز جامع آرامستانهای شهرداری نمود. عالیترین مقام اجرایی شهرداری در تشریح 
این سامانه بیان داشت: این سامانه تحت بستر وب، نرم افزار هوشمند مدیریتی است که کلیه امور مربوط به متوفیان از زمان حمل 
جسد، مدیریت مراسمات و امور پس از دفن را به عهده دارد و تنوع خدمات را شامل میگردد. وی در خاتمه تصریح کرد: به دنبال این 
رویکرد، شهروندان گرامی با مراجعه به آرامستان )بهشت فاطمه( واقع در نصیرآباد میتوانند با سهولت از کلیه امکانات و خدمات وب 
سایت پردیس به آدرس https://epardis.ir/ بصورت یکپارچه و متمرکز بهره مند شوند. شایان ذکر است جهت اطلاع همشهریان 
گرامی، از قابلیت های خدمات الکترونیک این سامانه ارائه سرویس های پذیرایی جهت مراسمات، شستشوی قبور، نذورات مردمی، 
نصب سنگ قبر، جستجوی متوفی در صفحه پورتال سازمان، پیش خرید آنلاین قبور، همچنین اتوماسیون فرآیندهای مرتبط با 
متوفی از زمان اعلام فوت تا ۳۳ سال خدمات پس از دفن، خدمات الکترونیک آرامستانی به صورت حضوری و غیرحضوری، برقراری 
اتصالات بین آرامستان های کشور و سازمان های مرتبط و همچنین تحولی بزرگ در خدمات بین سازمانی با هدف کاهش اتلاف 

وقت شهروندان انجام می گردد.

شیراز –قاسم توانایی،خبرنگارتوسعه ایرانی: معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی شیراز ارتقای سطح آگاهی شهروندان نسبت 
به مسائل مرتبط با مدیریت زباله و حفظ محیط زیست را یک وظیفه همگانی دانست.

عباس رضاییان زاده ، در نشست مجازی با رؤسا و مدیران ارشد شبکه های بهداشت و درمان استان فارس با بیان اینکه سال هاست 
رها کردن زباله در طبیعت و معابر عمومی امری نکوهیده در سرتاسر دنیا محسوب می شود، گفت: در ایران نیز اقدامات زیادی برای 
آگاهی بخشی  و فرهنگ سازی در این زمینه از سوی فعالان و کارشناسان محیط زیست انجام شده است، اما با یک پیاده روی کوتاه 
در شهر یا طبیعت با زباله های رها شده روبه رو می شویم. وی با اشاره به تولید حجم بالای پسماندهای جامد که شامل ظروف یک بار 
مصرف، کاغذ و انواع بسته بندی های مواد مصرفی است، افزود: تخلیه این گونه زباله ها در دامان محیط زیست، باعث تخریب بیش از حد 
طبیعت می شود. رضاییان زاده تصریح کرد: باید در این زمینه برنامه ریزی در بعد فردی و خانوادگی و در مجموع در سطح جامعه انجام 
شود تا بتوان از آسیب های جدی که آینده همه موجودات زنده را تهدید می کند، جلوگیری کرد. معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
شیراز با اشاره به برپایی پویش »فارس زیبا، با طبیعت بدون زباله« گفت: بیشتر مردم علاقه به مشارکت در طرح های مختلف فرهنگی 
از جمله »فارس زیبا، با طبیعت بدون زباله« دارند، اما با روش های آن چندان آشنا نیستند، از این رو ارتقای سطح آگاهی  شهروندان 
نسبت به مسائل مرتبط با مدیریت زباله و حفظ محیط زیست یک وظیفه و مسئولیت همگانی است. وی اظهار کرد: آلودگی ناشی از 
رها کردن انواع زباله ها، باعث شد تا اجرای پویش »فارس زیبا، با طبیعت بدون زباله« به منظور پاکسازی، جمع آوری و انتقال زباله های 
موجود در دستور کار قرار گیرد تا با کمک خود مردم و گروه های خودجوش، جهادی و علاقه مندان به طبیعت و محیط زیست در کنار 

دستگاه های متولی و جمعی از مسوولان استانی، بتوانیم بخشی از نامهربانی با طبیعت را جبران کنیم.

شهرداری باغستان پیشرو در شهر الکترونیک؛
راه اندازی »سامانه جامع آرامستانی پردیس« در شهر باغستان

معاون دانشگاه علوم پزشکی شیراز تأکید کرد:
ضرورت ارتقا سطح آگاهی شهروندان در مدیریت زباله

 کرج-معصومه امین زاده،خبرنگارتوسعه ایرانی: رئیس 
شورای اسلامی شــهر فردیس گفت: کلیات لایحه بودجه 
۱۴۰۳ شهرداری فردیس با رقمی بیش از ۲۸ هزار میلیارد ریال 

به تصویب شورای اسلامی شهر رسید.
سید حمید یعقوبی رئیس شورای اسلامی شهر فردیس 
در خصوص این خبــر اظهار کرد: کلیات بودجه ســال آتی 
شهرداری فردیس پس از ۲۲ جلســه و بیش از ۱۰۰ ساعت 
بررسی در کمیسیون تلفیق توســط شورای اسلامی شهر با 
رقم ۲۸،۶۶۸،۱۰۰،۰۰۰،۰۰۰ بیست وهشت هزار و ششصدو 
شصت میلیارد و صدمیلیون ریال به تصویب رسید که این رقم 
نســبت به آخرین بودجه مصوب در سال گذشته ۱۶ درصد 

افزایش داشته است.
وی افــزود: هزینــه هــای بودجــه ۱۴۰۳ در بخــش 
عمرانــی ۱۹،۲۸۸،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ معادل نــوزده هزار و 
دویست و هشــتاد و هشــت میلیارد ریال، در بخش جاری 
۸،۶۶۸،۱۰۰،۰۰۰،۰۰۰ معادل هشت هزار و هشتصدو شصت 
و دو میلیارد و صد میلیون ریــال و در بخش تبصره پرداخت 
بدهی های قطعی شده ۵۱۰،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ معادل پانصدو 

ده میلیارد ریال است.
رئیس شــورای فردیس با بیان اینکــه در بودجه ۱۴۰۳ 
شهرداری فردیس حوزه عمرانی در اولویت قرارگرفته است؛ 
گفت: ۶۹درصد از مجموع بودجه سال آتی شهرداری فردیس 

به حوزه عمرانی اختصاص یافته و ۳۱ درصد مابقی مربوط به 
هزینه های جاری است.

به گفته وی بودجه عمرانی شــهرداری فردیس در سال 
آتی نسبت به آخرین بودجه مصوب سال گذشته با افزایش 
۲۱درصدی همراه بوده و پروژه های عمرانی بسیاری از جمله 
تقاطع غیرهمســطح بلوار کچویی در بودجه آتی شهرداری 

فردیس پیش بینی شده است.
یعقوبی با بیان اینکه مدیریت شهری فردیس افتتاح هرماه 
یک پروژه را تحقق بخشیده است؛ گفت: پارک ۱٧ شهریور به 
عنوان یکی از چندین پروژه شهرداری فردیس به بهره برداری 
رسید و یک مجموعه فرهنگی ورزشــی در شهرک راه آهن 

کلنگ زنی شد.

اصفهان-مریم مومنی،خبرنگارتوســعه ایرانی: 
رئیس مرکز پژوهش های شــورای اســلامی شهر 
اصفهان گفت: مشــکل زاینده رود تنها با این پروژه 
رفع نمی شــود و نیازمند پروژه های پنج گانه است، 
همچنین تمام شــهروندان اصفهانی از دولت انتظار 
دارند تا آب به صورت دائم در زاینده رود جاری باشد.

، مصطفــی نباتی نژاد با اشــاره بــه اینکه پروژه 
کوهرنگ ۳ سال ها دچار مشــکل مالکیتی در مسیر 
پمپاژ شده بود، اظهار کرد: این پروژه از این نظر دارای 
اهمیت اســت که رودخانه کوهرنگ در زمان پرآبی 
دارای آب اضافه اســت و این آب اضافه می تواند به 

مسیر زاینده رود انتقال پیدا کند.
وی با بیــان اینکه به وزیران پیشــنهاد کردیم تا 
شمارشگر معکوس برای پروژه ها در نظر گرفته شود، 
افزود: زمانی که این قول مســئولان عملیاتی شد، 

امیدواری را در دل شهروندان ایجاد کرد.
رئیس مرکز پژوهش های شــورای اسلامی شهر 
اصفهان گفت: مشــکل زاینده رود تنها با این پروژه 
رفع نمی شــود و نیازمند پروژه های پنج گانه است، 
همچنین تمام شــهروندان اصفهانی از دولت انتظار 
دارند تا آب به صورت دائم در زاینده رود جاری باشد.

نباتی نژاد با بیان اینکه کشاورزی و محیط زیست 

در حال حاضر اهمیت بالایی برای این کلان شــهر 
دارد، ادامه داد: بخشــی از آب پمپاژ تونل کوهرنگ 
۳ به سد منتقل می شــود و برای مصرف آشامیدن، 
محیط زیســت، صنعت و کشــاورزی به کار گرفته 

می شود.
رئیس مرکز پژوهش های شــورای اسلامی شهر 
اصفهان خاطرنشــان کرد: در حال حاضر نیاز جدی 
اصفهان و شــهروندان آن پرداخــت حقابه محیط 
زیســت و تالاب گاوخونی برای تأمین آب مورد نیاز 
کشــاورزان بوده و این موضوع درمان درد اصفهان 
است که پروژه پمپاژ تونل کوهرنگ ۳ می تواند تأثیر 

مثبتی برای این موضوع داشته باشد.

تصویب بودجه ۲۸ هزار میلیاردی شهرداری فردیس حل مشکل زاینده رود نیازمند اجرای پروژه های پنج گانه است

خبر خبر

 مشاغل پردرآمد در آینده 
# محمد رضایی بختیاری

شاید اگر امروز از موفق ترین تاجران و صاحبان 
کسب و کار راجع به مشاغل آینده سوال شود، قریب 
به اتفاق آنان بگویند تولید کنندگان محتوا، مسیری 

روشن برای آینده خواهند داشت . 
تولید کننده محتوا همان واسطه ی هنرمند است 
که به وسیله فضای مجازی و با استفاده از یک یا چند 
شغل مانند نویسندگی، کارگردانی ، تصویربرداری و 
نقاشی می تواند کالایی، خدماتی یا هنری را برای چند 

میلیارد انسان در کره زمین معرفی و بازاریابی کند.
فرض کنید یک کارگاه، محصــول با کیفیت را 
تولید، ولی هر چه در بازار تلاش کند توفیقی حاصل 
نشود اما شرکت رقیبش با کیفیتی پایین تر و استخدام 
یک تولید کننده محتوا  می تواند فروش چند برابری 

داشته باشد.
تبلیغات در فضای مجازی با گذشت چندی، هنوز 
نو و به هم ریخته اســت، ولی در آینده افراد بسیاری 
تلاش خواهند کرد که با کسب دانش، وارد این بازار 

می شوند. 
همانطور که امروزه هزینه ی زیادی برای اینترنت 
و خرید گوشــی با کیفیت تصویر برداری بالا صرف 
می شود، مراجعه به تولیدکنندگان محتوا در آینده 
اجتناب ناپذیر خواهد بود و تمام کسب و کارها از یک 
مرکز درمانی تا یک رستوران باید حقوق یک تولید 
کننده محتوا را به هزینه های جاری خود اضافه کنند 
اما نکته ای که باید به آن توجه شود این است که یک 
تولید کننده محتوا باید نویســنده و داستان سرای 
خوبی باشد سپس از مهارت های دیگر بهره مند شود . 
البته یک مدیر تولید محتوا می تواند یک تیم کامل 
متشکل از نویسنده،  تصویر بردار و کسانی که مسلط به 

تدوین هستند، داشته باشد.

از ابتدای امسال؛
 بیش از۴۴ هزار فقره انشعاب

 آب و فاضلاب در شیراز واگذار شد
 شیراز-توانایی،خبرنگارتوسعه ایرانی: مدیر عامل 
آبفا شیراز گفت: این شرکت از ابتدای امسال ۴۴ هزار 
و ۶۸۰ فقره انشعاب آب و فاضلاب به متقاضیان در 

کلانشهر شیراز واگذار کرده است.
بهمن بهروزی گفت: شرکت آب و فاضلاب شیراز 
از ابتدای سال تاکنون ۴۴ هزار و ۶۸۰ فقره انشعاب 
آب و فاضلاب به متقاضیان در کلانشهر شیراز واگذار 
کرده که از این تعداد ۲۴ هزار و ۲۹۶ فقره انشــعاب 
آب و مابقی در حدود ۲۰ هزار و ۳۸۴ فقره انشــعاب 

فاضلاب بوده است. 
مدیر عامل آبفا شــیراز افزود: با افزایش حاشیه 
نشینی و گسترش شیراز و نیز مد نظر قراردادن آب و 
هوای معتدل، قطب پزشکی جنوب کشور و سومین 
حرم اهل بیت ســالانه جمعیت کلانشهر شیراز در 
حال افزایش است که این عوامل به افزایش واگذاری 

انشعاب آب و فاضلاب می انجامد. 

او تصریح کرد: واگذاری انشعاب آب با هدف  
 توسعه شبکه همراه اول
 در سایت آب شیرین 
دردهستان میاندشت

اصفهان-مریم مومنی،خبرنگارتوسعه ایرانی: به 
 ۴.۵G همت مدیریت مخابرات کاشان، تکنولوژی دوم

در سایت BTS آب شیرین نصب و راه اندازی شد.
به گزارش روابــط عمومی مخابــرات منطقه 
اصفهان، در تاریــخ ۲۲ /۱۱ /۱۴۰۲ و در راســتای 
برقــراری عدالت ارتباطــی و ارتقــاء ارتباطات، با 
بروزرسانی تجهیزات سایت BTS آب شیرین، این 
سایت نیز به تکنولوژی ۴.۵G مجهز شد و موجبات 
افزایش کیفیت ســرویس های همــراه اول در این 

منطقه و کاهش نقاط کور فراهم شد.
گفتنی است؛ آب شیرین روستایی در دهستان 
میاندشت بخش مرکزی شهرستان کاشان استان 

اصفهان است.

مدیرکل کمیته امداد استان خبر داد:
اجرای ۶۲۸ طرح نیروگاه 

خورشیدی توسط مددجویان 
کمیته امداد ایلام

ایلام - اکرم چرخ انداز،خبرنگارتوســعه ایرانی: 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان ایلام از 
عملیات اجرای ۶۲۸ نیروگاه خورشیدی ۵ کیلوواتی 

توسط این نهاد خبر داد.
ناصر مرادی مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
)ره( اســتان ایلام در بازدید از طرح های اشتغالزایی 
مددجویان ایلام با اشاره به اینکه سهمیه استان در 
سال جاری ۱۰۰۰ طرح خورشیدی در سطح استان 
بوده است، گفت: از این تعداد ۶۲۸ مورد با اعتبار ۹۰ 
میلیارد تومان عملیات اجرای آن با معرفی به بانک ها 

آغاز شده است.

استانها
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تیم ملی فوتبال ساحلی ایران چند 
روزی اســت که همه ورزش دوستان را 
به وجد آورده اســت. تیمی که تک تک 
نفراتش در زمین یک ســتاره هستند و 
به خوبی هرچه  تمام تر می درخشــند. 
این روزها یکــی از ویدیوهایی که در 
فضای مجازی دست به دست می چرخد، 
لحظه هایی از بازی های ســاحلی بازان 
در جام جهانی است. جامی که حالا آنها 
تنها یک قدم تا فینالش فاصله دارند و با 
عبور از این مرحله، شانس زیادی دارند 
تا برای نخستین بار جام قهرمانی را بالای 

سر ببرند.  
وقتی تیم ملی فوتبال ســاحلی از تاهیتی 
قدرتمند عبور کرد، برخی نگران بودند که تقابل 
با امارات میزبان برای این تیم دردسرساز شود 
و ایران نتواند به نیمه نهایی برســد. اما این یک 
رویای بزرگ بود که ملی پوشان رنگ واقعیت 
به آن پاشــیدند و مقتدرانه از پس میزبان هم 
برآمدند. تیم ملی حتی وقتی گل اول را دریافت 
کرد،  باز هم عالی نشان داد و قدرتش را به خوبی 
به حریف دیکته کرد. ایــن تیم خیلی محکم 
به بازی برگشت. بازگشتی که البته نمی توان 
نقش پررنگ سنگربان گلزن کشورمان را در آن 

فراموش کرد. ایران از امارات هم عبور کرد تا یکی 
از چهار تیم برتر دنیا در جام جهانی باشد و البته 
تنها تیم آسیایی این دوره از رقابت ها نام بگیرد 
که تا این مرحله از جام جهانی پیش رفته است. 

آخرین باری که تیم ملی به نیمه نهایی جام 
جهانی رسیده بود به سال 2017 برمی گردد. 
جایی کــه مقابل تاهیتــی قرار گرفــت و در 
ضربه های پنالتی بازنده شد. حالا امسال تیم 
علی نادری برای رسیدن به نخستین فینالش 
در این جام کار بسیار بزرگ تری دارد. درواقع 
می توان گفت که بازی امروز، بزرگ ترین بازی 
است که تیم ســاحلی در سال های فعالیتش 
پیش رو دارد. حریف امروز تیم ملی ایران، برزیل 
است. حریفی بسیار سخت و بزرگ که از سال 
شد، پنج بار سکوی قهرمانی را تصاحب کرده که 2005 که جام جهانی به صورت رســمی آغاز 

چهار قهرمانی اش متوالی بوده است. این تیم در 
دو دوره قبلی در مرحله یک چهارم نهایی از جام 
کنار رفته و حالا به شدت تشنه قهرمانی به نظر 
می رسد. البته که برزیلی ها هم برای رسیدن 
به این هدف کار آســانی ندارنــد. آنها دیواری 
مستحکم به نام ایران را مقابل خود می بینند و 

برای عبور از آن، کار دشواری دارند. 
بازی با برزیل دو بعد متفاوت برای نادری و 
پسرانش دارد؛ اول اینکه آنها سرمربی را روی 
نیمکت دارند که شناخت خوبی از ملی پوشان 
کشورمان دارد. مارکو اوکتاویو سال ها در فوتبال 

ساحلی ایران حضور داشته و با شناخت کامل از 
نفرات تیم ملی کشورمان شاگردانش را راهی 
زمین می کند. از طرفی عملکرد تیم ملی برزیل 
در دور گروهی مسابقات،  نشــان داده که تیم 
شکست ناپذیری نیست. شاگردان اوکتاویو در 
دور گروهی از عمان، پرتغــال و مکزیک عبور 
کردند تا به عنوان سرگروه راهی مرحله بعدی 
رقابت ها شوند. نکته مهم اما اینجاست که دو 
بازی از سه بازی دور گروهی به وقت اضافه کشید 
و برزیل بردهای راحتی را به دست نیاورد. البته 
که نباید قدرتنمایی برزیلی ها مقابل ژاپن در دور 
حذفی را هم نادیده گرفت. آنها هشت گل به ژاپن 

زدند تا با روحیه خوب آماده نبرد بعدی شوند. در 
مجموع باید گفت این یک فینال زودرس برای 
ایران است اما این تیم می تواند در این ماموریت 
دشوار برزیل را از ســر راه کنار بزند و به اولین 

فینالش در جام جهانی برسد. 
تیم ملی هم نشان داده که حریف ساده ای 
نیست و قدرت این را دارد که هم به فینال برسد و 
هم جان را از آن خود کند. ایران با پیروزی در این 
بازی، باید با برنده ایتالیا و بلاروس در فینال بازی 
کند. دو تیمی که بعید به نظر می رسد شاگردان 
نادری کار سختی برای شکســت دادن شان 

داشته باشند. 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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رونمایی از قهرمان در بازی سوم

روز گذشــته دومین دیدار فینــال لیگ برتر 
والیبال برگزار شد. فینالی جذاب که تا ست پنجم 
ادامه پیدا کرد و درنهایت به بازی ســوم کشید. دو 
تیم مهرسان و سایپا در حالی خودشان را به فینال 
رســاندند که ســایپا به دنبال بازگشت به سکوی 
قهرمانی است و مهرسان با کنار زدن سپاهان مدعی 
در نیمه نهایی، به دنبال تکمیل هدف خود در لیگ 
برتر و ایستادن روی سکوی اول است. مهرسانی ها 
که در بازی اول مقابل سایپا شکست خورده بودند، 
کاری که با سپاهان انجام دادند را تکرار کردند و با 
بردی که به دست آوردند، شانس قهرمانی را برای 
خود زنده نگه داشتند. مهرســان در ست اول این 
دیدار موفق شــد 25 بر 21 برنده شود اما سایپا به 
مسابقه برگشت و در ست های دوم و سوم به ترتیب 
25 بر 20 و 25 بر 22 به برتری رســید. مهرسان با 
برد 25 بر 1۹ در ســت چهارم، کار را به ست پنجم 
کشاند و در نهایت 1۸ بر 1۶ پیروز شد. بازی سوم 
فینال روز دوشنبه برگزار خواهد شد. ناگفته نماند 
مریم کاظمی پور معاون توسعه ورزش زنان وزارت 
ورزش و جوانان در ســالن حضور داشــت و این 

مسابقه را از نزدیک تماشا کرد.  

یک اشتباه و حذف از فینال

رقابت های جام جهانی ژیمناستیک در حالی در 
آلمان برگزار می شود که مهدی احمدکهنی باید 
روز گذشــته در فینال رقابت می کرد. یک اشتباه 
عجیب اما حضور در آخرین مرحله مســابقات را 
از این ژیمناست ایران گرفت! مهدی احمدکهنی 
که با کسب رتبه دوم به فینال وسیله دارحلقه جام 
جهانی ژیمناســتیک آلمان راه یافته بود، به دلیل 
محرومیت 1۶ ماهه از ســوی وادا حضور در فینال 
این رقابت ها را از دســت داد. او دربــاره این اتفاق 
چنین توضیح می دهد:»متأســفانه من در سایت 
آنتی دوپینگ اطلاعات لازم را درباره محل زندگی 
و همچنین محل تمرینات در یک سال آینده وارد 
نکرده بودم و به همین دلیــل از طرف وادا محروم 
شدم. این مساله هم به دلیل این بود که تا پیش از 
این برای تست دوپینگ با من تماس گرفته می شد 
و آنها به محل زندگی مــن می آمدند و چندین بار 
هم در کرمان و تهران از من تست دوپینگ گرفته 
شد. متاسفانه دلایلم درباره پر نکردن فرم ها قبول 
نشد. در نهم فوریه در ایمیلی به من گفته شد یا باید 
محرومیتم را قبول کنم یا بــه دادگاه عالی ورزش 
شــکایت کنم. من هم با توجه به اینکه شانســی 
برای موفقیت در دادگاه نداشــتم، محرومیتم را 
قبول کردم.« به گفته احمدکهنی هشت ماه از این 
محرومیت به پایان رسیده و او با گذراندن 1۶ ماه 

باقی مانده می تواند به میادین برگردد. 

ورزش بانوان

منهای فوتبال

آدرنالین

تیم ملی برزیل حریف امروز 
ساحلی بازان در جام جهانی، در دو 

دوره قبلی در مرحله یک چهارم 
نهایی از جام کنار رفته و حالا 

به شدت تشنه قهرمانی به نظر 
می رسد. با این حال عملکرد این 
تیم در دور گروهی نشان داده که 

تیم شکست ناپذیری نیست 

هفته هفدهم لیگ برتر درست برخلاف هفته قبلی، ماجراهای جذاب 
زیادی داشت و گل های پرشــماری نیز در آن به ثمر رسید. بازگشت به 
بازی در چند مسابقه از سوی تیم ها، نشان می دهد که فوتبال ایران هفته 
باکیفیتی داشته است. توقف صدرنشین لیگ برتر و برد پرسپولیس، این 
هفته فاصله در صدر جدول را نیز کم کرد. سپاهان هم مثل هفته قبل در 
برنامه لیگ برتر نبود. چراکه باید در آسیا به مصاف الهلال می رفت. آخرین 
نماینده فوتبال ایران در آســیا نیز این هفته با دومین شکست متوالی 

روبه روی الهلال، از این مسابقه ها حذف شد. 

هفت دقیقه فراتوفانی
اولین بازی این هفته لیگ برتر، هیجان زیادی داشت. مسابقه ای که تا آخرین 
لحظه ها به سود گل گهر در جریان بود اما هفت دقیقه پایانی آن، بی نهایت جذاب به 
نظر می رسید. پیکان در دقایق پایانی توسط حامد پاکدل گل تساوی را به ثمر رساند. 
چند دقیقه بعد روبرتو تورس از روی نقطه پنالتی گل دوم گل گهر را زد اما تیم عنایتی 
باز هم به بازی برگشت و این بار توسط ابراهیم صالحی به گل رسید. سه گل در هفت 

دقیقه، پایان بسیار جذابی برای این نبرد به شمار می رفت.

چند خرید حیرت انگیز
بزرگ ترین بازگشت این هفته لیگ برتر اما سهم تیم سیروس پورموسوی شد. 
تیمی که تا دقیقه ۶۸ دو گل از حریفش عقب بود اما با قدرت عجیبی به بازی برگشت. 
نقش اول این بازگشت بزرگ، دو ستاره خارجی این تیم بودند. ساویو روبرتو از برزیل 
نمایش خیره کننده ای در این بازی داشت و با یک ضربه استثنایی، دروازه حریف را 
باز کرد. آسو رستم عراقی نیز که پاس گل ساویو را داده بود، گل بعدی را خودش وارد 
دروازه ایرالکو کرد. با این برد، استقلال خوزستان نه فقط از انتهای جدول، بلکه حتی 

از منطقه سقوط نیز خارج شد.

بفرمایید ته جدول
یک شکست تلخ و دردناک دیگر برای نساجی در خانه، کابوس این فصل باشگاه 

را طولانی تر کرد. نســاجی در 17 هفته این فصل، 10 بار شکست خورده و فصلی 
فاجعه بار را پشت سر گذاشته است. نساجی با این روند قطعا یکی از گزینه های سقوط 
از رقابت های لیگ برتر به شمار می رود. تیمی که دو سال قبل قهرمان جام حذفی 
شد و امسال برای اولین بار در تاریخش به لیگ قهرمانان آسیا رسید، حالا در بدترین 

وضعیت ممکن به سر می برد. شکست سنگین و وحشتناک این 
هفته روبه روی مس، بــار دیگر هواداران 

نساجی را به شدت آزار داد.

عیسی، اوسمار را زنده کرد
اولین برد قرمزهــا در دوران 
مربیگری اوســمار هم در یک 
بازی بدون تماشاگر روبه روی 
تراکتور به دســت آمد. چهره 

ویژه این بازی بدون هیچ شک و 
تردیدی، عیسی آل کثیر بود که گل اول تیم را زد و 
روی گل دوم نیز تاثیر مثبتی ایفا کرد. پرسپولیس 
بعد از مدت ها در یک مسابقه لیگ برتری نمایش 

خوبی داشت و نشان داد که قابلیت تبدیل شدن به 
یک مدعی برای این فصل را دارد. از بین خریدهای 
کرده و حضور او در ترکیب، از جدید تیم فعلا فقط عیسی برای پرسپولیس بازی 

تیم اوسمار تیم خطرناک تری ساخته است.

مسعود و انگیزه هایش
اولین تجربه نشستن مسعود شجاعی روی نیمکت هوادار هم تجربه جذابی 
برای این مربی جوان به شــمار می رفت. این مربی و تیمش برد مهم و جذابی را 
جشن گرفتند و شرایط هوادار را کمی تغییر دادند. شجاعی یکی از امیدهای نسل 
جدید مربیگری در فوتبال ایران است. چهره ای که سال ها در لیگ های خارجی 
بازی کرده و تجربه حضور در بالاترین سطح فوتبال اروپا را دارد. مسعود انگیزه های 
زیادی دارد تا روی نیمکت هوادار خودی نشان بدهد و خودش را به عنوان یک 

مربی بزرگ در فوتبال ایران تثبیت کند.

شوکی که جواب داد
فولاد خوزستان هم بعد از تغییر مربی، بالاخره طعم یک پیروزی را چشید. آنها 
این هفته نفت آبادان را شکست دادند تا روزهای بد نفت حتی با سرمربی جدید 
هم ادامه داشته باشد. در حقیقت اگر این شوک برای فولاد جواب داده، برای نفت 

هنوز بی جواب مانده است. چراکه نفتی ها در دو بازی با هدایت سهراب بختیاری زاده، 
حتی نتوانسته اند یک امتیاز از رقابت های لیگ برتر به دست بیاورند. البته که هر دو 
بازی این تیم در لیگ برتر هم بازی های دشواری بوده اند. نفت فعلا در انتهای جدول 

به سر می برد و برای فرار از سقوط، کار دشواری خواهد داشت.

بیرون از خانه نمی  برند
تســاوی روبه روی ملوان، روند پیروز نشدن 
اســتقلال در بازی های خارج از خانه را 
طولانی تر کرد. این میزان از تفاوت 
بین نبردهای خانگی و بیرون 
از خانه، بــرای آبی ها عجیب 
به نظر می رسد. البته که این 
بازی یک نکته مثبت هم برای 
تیم نکو داشت و آن، گلزنی خرید جدید آبی ها برای این 
تیم بود. ماشــاریپوف تنها یک دقیقه بعد از گل ملوان، 
بازی را به تساوی کشاند تا شروع بسیار خوبی در ترکیب 
استقلال داشته باشد. گلزنی در اولین مسابقه، نشان 
می دهد که او خرید بسیار مهمی برای این تیم به شمار 

خواهد رفت. 

هفت روایت از هفته هفدهم لیگ برتر

نفس عیسی، نقش رستم!

چهره به چهره

امروز؛ بازی مهم مقابل پادشاه فوتبال ساحلی

فینال زودرس
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مزایده عمومی به بخش خصوصی واگذار نماید.
 لذا از کلیه متقاضیان واجد شرایط دعوت به عمل می آید تا 
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 آریا طاري

تیم فوتبال سپاهان که آخرین نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیا 
بود، با قبول شکست برابر الهلال در مرحله یک هشتم نهایی از مسابقات 
کنار رفت. این تیم که با انگیزه بســیار زیاد راهی ریاض شــده بود تا با 
جبران شکست خانگی خودش را در مسابقات نگه دارد، با نتیجه سه بر 
یک شکست خورد تا پنجمین شکست متوالی این تیم با هدایت »ژوزه 
مورایس« به ثبت برســد و به اصطلاح زرد پوشان در شکست »گلات« 

کردند.
سپاهان در حالی این بازی را واگذار کرد که در ابتدای مسابقات برتر 
از حریف نشــان داد. این تیم گل اول را وارد دروازه حریف کرد که البته 

آفساید اعلام شد. در ادامه باز هم این سپاهان بود که به گل رسید و یک 
بر صفر از حریف پیش افتاد. اما باز هم ضعف دفاعی به دردســر بزرگ 
زردپوشان تبدیل شــد و نتیجه را کاملا به سود حریف رقم زد. سپاهان 
این فرصت را داشت که نوار پیروزی های متوالی الهلال را قطع کند اما 

در این امر ناکام بود. 
حالا این تیم باید بار دیگر پیروزی را جست وجو کند. آخرین پیروزی 
سپاهان به 2۸ آذر و برابر هوادار بر می گردد که شاگردان مورایس موفق 
شدند با پنج گل حریف خود را شکست دهند. پس از آن بازی، سپاهان 
برابر آلومینیوم، گل گهر، شــمس آذر و دو بازی رفت و برگشــت برابر 
الهلال شکست خورده است. سپاهان روز سه شنبه هشتم اسفند باید در 
ورزشگاه آزادی مقابل استقلال قرار گیرد. بازی که برای سپاهان سخت 
به نظر می رسد و باید دید این تیم می تواند بار دیگر طعم برد را بچشد یا نه. 

حذف آخرین نماینده ایران از لیگ قهرمانان

گلات شکست

اتفاق روز
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